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TIZENÖTÖDIK KERÜLET!
Nehéz évek

Évértékelő interjú
Cserdiné Németh Angéla

polgármesterrel

Régi
klasszikusok
szilveszterre
Cserna-Szabó András

Jani bá
Beszélgetés Ancsin Jánossal,

a magyar hoki első mohikánjával
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November végén azzal a határozott tervvel in-
dultam neki a T Z N 5 idei utolsó számának, 
hogy kicsit feloldom a fanyalgást és panaszko-
dást, hogy legalább lezárásként valami lelkesí-

tő hangulat járja át a lapszámot. Aztán persze kiderült, 
hogy a világ olyan, mint egy villanyégő: akkor foglalko-
zunk vele csak, ha nem működik. Márpedig összessé-
gében sok dolog nem működött 2022-ben, amiből sok 
csapódik le kerületünk képviselőinek beszámolójában, 
Fazekas Ágnes riportjában arról, milyen megszorítá-
sokat kellett hozni országszerte a rezsiválság és a ma-
gyar kormány önkormányzatokat sújtó döntései miatt, 
de Marton Éva tanácsadó interjúja az ökotudatos ház-
tartásról is bántóan aktuális akkor, amikor egy országot 
vertek át az olcsó gázról és gondtalan számlafizetésről 
szóló hazugságokkal. A pozitív üzenet főleg az, hogy va-
lahogy kihúzzuk: a kerületnek van például költségveté-
se, ami manapság sokkal jobb hír, mint amilyennek egy 
rendesen működő országban lennie kéne, az pedig kü-
lön öröm, hogy a kormánypárt helyi érdekérvényesítői-
nek nem sikerült kijárnia azt a módosítást benne, ami-
nek következtében az újság felett is őrködő Csokonai 
Nonprofit Kft-nek többek közt két közösségi házát is be 
kellett volna zárnia a Tizenötödikben, mindezt arra hi-
vatkozva, hogy a helyi sportszervezetek közt kéne szét-
osztani a felszabaduló összeget. A megmaradás már si-
ker, de ennél több küldetés is van egy olyan országban, 
aminek vezetője a közoktatás legfontosabb kérdésének 
a testnevelést és a hittant tartja: bármennyire is fon-
tos a hit megélése és a sok testmozgás, a történelem-
könyvekben sötét középkor néven emlegetett időszak 
mutatja a legjobban, hogy azért ennél valamivel több is 
kell. És akkor most már tényleg rátérek a jó részre: a 
megmaradás azt jelenti, hogy lesz egy társaság, ami jö-
vőre is mindent megtesz azért, hogy a nehéz idők elle-
nére ez a külvárosi kerületben másról is lehessen be-
szélni, mint a dráguló élelmiszerekről. Bár első tipp-
re talán nem mindenki tenné a képzeletbeli Maslow- 
piramis legjobb helyeire a kiállításokat, előadásokat 
vagy koncerteket, valójában ezek az élmények külön-
böztetik meg a tartalmas életet a vegetálástól. Annyit 
én meg tudok ígérni kollégáim nevében, hogy a bajok 
felismerése és kimondása (erre talán jó példa a Csoko-
nai ideiglenesen megújult logója, amiről a kerületi híre-
ink közt is említést teszünk) mellett 2023-ban mindent 
megteszünk azért, hogy a nehézségek ellenére se csak 
vegetálni lehessen a Tizenötödikben, hanem legyen ho-
va vinni a tévé elől a gyereket, ne kelljen elhagyni a ke-
rületet pénteki programért, vagy csak kint lehessünk ki-
csit a szabadban valahol. BÚÉK!
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Ez a működést biztosító költségvetés, 
amit februárban módosítani fognak, hi-
szen pontosan még nem tudni, milyen 
összeg áll majd a kerület rendelkezésé-
re – figyelmeztetett a vitában a polgár-
mester. Hozzátette, más települések, 
kerületek sem tervezhetnek még pon-
tosan, ám ahhoz, hogy januártól is za-
vartalanul működhessenek az óvodák, 
bölcsődék, a kerületi egészségügy, a 
művelődési házak, december közepén 
el kell fogadni ezt a rendeletet. Cserdiné 
Németh Angéla a költségvetés előter-
jesztőjeként arról beszélt, hogy a „kor-
mányzat elhibázott és megkésett in-
tézkedései, az európainál sajnos sokkal 
súlyosabb és mélyebb hazai gazdasági 
krízis”, az energiaválság miatt sokszo-
rosára ugró költségek, az infláció, a fo-
rintárfolyam romlása az egész ország, 
így a XV. kerületet számára is kényszer-
helyzetet teremt.

A polgármester szerint az önkor-
mányzatok számára sokszorosan ne-
hezített akadálypálya mára válságme-
nedzserré edzette a képviselőket. Hó-
napról hónapra újabb kellemetlen meg-
lepetéssel kell szembenézniük, és egyre 
szűkebb feltételek közepette kénytele-
nek működtetni a kerületet. A válságke-
zelésre, a világjárványra, majd a hábo-
rús veszélyhelyzetre hivatkozva az el-
múlt két évben közel 7 milliárd forintos 
mínuszt kellett elkönyvelni a helyi költ-
ségvetésben. És mert a kormány „ellen-
félként, nem egy esetben kifosztandó és 
kijátszandó ellenségként” kezeli az ön-
kormányzatokat, ez a politikai gyakor-
lat „a jövő évre sem ígér nyugodtabb és 
biztosabb terepet a tervezéshez”. Annál 
is inkább – figyelmeztetett a polgármes-
ter -, mert az ellenzéki vezetésű telepü-
lések, kerületek, úgy tűnik, továbbra is 
„büntetőpadon ülnek”. Mindezek ellené-
re a költségvetés a korábbinál bizonyta-

MŰKÖDHET A KERÜLET
Elfogadott költségvetéssel fordulunk 2023-ra
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lanabb és kiszámíthatatlanabb időszak-
ban a lehetőségekhez képest kiegyensú-
lyozott és biztos alapot kíván adni a ke-
rület működtetéséhez. 

Még a költségvetés vitája előtt má-
sok mellett a független Makai Ferenc 
interpellálta a polgármestert. A képvi-
selő a fideszes Dr. Lehoczki Ádám no-
vemberi hozzászólása kapcsán hosz-
szan sorolta, hogy csak az ő körzetében 
mennyi minden valósult meg ebben a 
szűkös esztendőben. A Fidesz frakció-
vezetője korábban megdi-
csérte az új futópálya építé-
se miatt, ám Makai szerint 
sok újdonságot nem vett 
észre, vagy nem is akart. 
A polgármester is sorolta, 
hány utat újítottak fel, léte-
sültek gyalogátkelők, par-
kolók, felújítottak óvodát, 
bölcsődét, parkot.

A Fidesz frakcióveze-
tője egyébként Dr. Szalay 
Kornél fideszes képviselő-
vel együtt el akarta érni, 

Mára az önkormányzatok számára sokszorosan 
nehezített akadálypálya gyakorlott válságmene-
dzserré edzette a képviselő-testületet. Az infláci-
óra, a világjárványra, a háborús veszélyhelyzetre 
hivatkozva ugyanis az elmúlt két évben közel 7 
milliárd forintos mínuszt kellett elkönyvelnie a 
kerületnek. Minderről Cserdiné Németh Angéla 
polgármester beszélt, amikor a következő évi 
költségvetést a testület elé terjesztette. 
Szöveg: Fazekas Ágnes  Fotó: Subits-Tóth Gergő

“A polgármester szerint 
az önkormányzatok 

számára sokszorosan 
nehezített akadálypálya 
mára válságmenedzserré 

edzette a képviselőket.  

“

hogy a Csokonai Nonprofit Kft-től ve-
gyenek el több mint 81 millió forintot, 
mert szerintük a pénz a sportszerveze-
teknél jobb helyen lenne. Tóth Imre al-
polgármester viszont ezt „ködszurká-
lásnak” nevezte. Elmondta, hogy a helyi 
sportegyesületek nem önkormányza-
ti költségvetésből működnek. A kerü-
let csupán közvetett, illetve közvetlen 
támogatást ad. A területek biztosítása, 
a kedvező bérleti díjak jelentik a közve-
tett támogatást. A februárban módosí-
tott költségvetésben pedig pénzt is el-
különítenek majd a szervezetek szá-
mára. A művelődési házaktól viszont, 
amelyek valóban kerületi forrásból mű-
ködnek, ezt nem akarják elvenni. Annál 
is inkább, mert a testületi ülésen Beke 
Károly, a Csokonai Nonprofit Kft. ügyve-
zetője arra figyelmeztetett, hogy rosz-
sz idők jönnek, szociális válság fenye-
get, és ebben a helyzetben szükség van 
azokra a helyekre, ahol az emberek él-
ményt szerezhetnek. A módosító javas-
latot a testület végül leszavazta. 

Napirend előtt Tóth Veronika alpol-
gármester arról beszélt, hogy kará-
csony előtt több mint 2500-an kértek, 
és kaptak segítséget az önkormányzat-
tól. Öröm volt adni, de szomorú volt tud-

ni, hogy a támogatottak több 
mint fele 120 ezer forint vagy 
annál kevesebb nyugdíjból él. 
Kiderült, hogy a 40 százalék 
100 ezer forintot sem kap ha-
vonta, a 10 százalék pedig 60 
ezerből „tengeti” az életét. Ar-
ra figyelmeztetett, hogy bár 
tavaly óta jelentősen nőt a tá-
mogatásért folyamodók szá-
ma, így sem tudják, pontosan 
hány ember nélkülöz a kerület-
ben. Sokan ugyanis nem mer-
nek vagy szégyellnek kérni. 



Ö
n

ko
rm

án
y

za
ti

 h
ír

ek

Fiatalodott
a Vásárcsarnok
Az elmúlt hónapokban nagy változá-
son ment keresztül az Újpalotai Vá-
sárcsarnok. A tavasszal 50 esztendős 
létesítmény ugyanis az önkormány-
zat jóvoltából egy új, modern, esztéti-
kus és a réginél fiatalosabb arculatot 
kapott. „Sikerült egy olyan vállalko-
zót találni, aki úgy vállalta a felújítást, 
hogy közben a piac működése zavar-
talan maradt” – mondta Szakály Kiss 
Csilla, a kerületi piacokat kezelő Csa-
pi XV Kft. ügyvezető igazgatója. „A 
tervek már két éve elkészültek, sajnos 
több ok miatt is csúszott a beruházás, 
de idénre végre sikerült megfiatalod-
nunk. Pont jókor, hisz szép lassan öt-
venesztendősek leszünk, így ránk fért 
már egy kis fiatalítás.” A csarnok be-
lül új burkolatot és új festést kapott. 
Kívülről is látványosan megújult, az 
új borítás mellett LED-es megvilágí-
tást kapott, és a felirat is modernizá-
lódott. A központi helyen levő létesít-
ményre eseménymolinók is kerültek, 
az elsők már a közelgő ünnepeket hir-
detik. Megújult a régi elavult hangosí-
tás (lecserélték az 50 éves hangszó-
rókat), illetve a bérlőkkel együttmű-
ködve a belső üzletek is megújultak. 
„Sajnos, nem mindent tudtunk befe-
jezni november végéig, így többek kö-
zött a Páskomligeti üzletsor portálja-
it is egységesíteni szeretnénk.” A kö-
zel hatvanmilliós beruházás záró-
akkordjaként december 3-án délelőtt 
– igazi piaci időszakban – ünnepélye-
sen is átadták a vásárlóknak a megú-
jult Vásárcsarnokot. „Köszönet a vá-
sárlóknak és köszönet a kereske-
dőknek, hogy türelemmel viselték 
a felújítással járó kényelmetlensége-
ket”– mondta Cserdiné Németh An-
géla polgármester, aki jelképesen át-
adta az új Vásárcsarnok kulcsát a pia-
cot rendszeresen látogató képviselő-
társnak, Makai Ferencnek.

Könnyebb lesz parkolni

Megnyílt a pestújhelyi
Cigány Közösségi Tér

Lakossági javaslatra reagálva meg-
duplázódik az elérhető parkolóhelyek 
száma az Erdőkerülő utcai szolgáltató-
ház előtti területen. Az üzletek előt-
ti nagyjából 10-12 férőhely már jó ideje 
nem képes kiszolgálni a lakótelep meg-
növekedett parkolási igényét. Az Erdő-
kerülő utca-Zsókavár utca felújításáról 
szóló augusztusi lakossági fórumon el-
hangzott kéréseket teljesítve ez hama-
rosan változik. A 90 fokos helyek kiala-
kításával ezen szakaszon 33-ra növelik 
a parkolók számát. Ezen túl a kivitelező 
eredeti terveihez képest további parko-
lókkal bővül a Zsókavár utca is, ezek az 
Erdőkerülő utcai parkolókhoz hasonló-
an 2023 tavaszán kerülnek átadásra. A 
kivitelezéssel kapcsolatos változásokat 
figyelemmel kíséri újságunk.

Átadták az új Cigány Közösségi Teret a Neptun ut-
cában. A XV. kerületi Cigány Nemzetiségi Önkor-
mányzat már korábban megkapta az önkormány-
zattól a Neptun utca 72. szám alatti ingatlant, 
Czuczu Tamás elnök pedig belekezdhetett a Cigány 
Közösségi Tér és a Cigány Tanoda megvalósításá-
ba. „A pandémia miatt tovább tartott, mint gondol-
tuk, de végre eljött ez a nap is. Száz százalékban 
még nem készültünk el, de már lakható az épület” 
– mondta. A 8,5 millió forintból megvalósuló beru-
házás révén egy új közösségi térhez jutott a XV. ke-
rületi cigány közösség. „A cigány közösség a legna-
gyobb kisebbség a kerületben – mondta Cserdiné 
Németh Angéla polgármester rövid köszöntőjében. 
– megérdemlik, hogy végre saját közösségi terük 
legyen.” Hogy mennyire szüksége volt már ennek 
a közösségnek egy ilyen helyre, azt a megnyitóból 
kerkedett örömzenélés is mutatta.

A Csokonai Nonprofit Kft. eddig is több formában kife-
jezte már szolidarítását és támogatását minden állá-
sából felmentett tanár, tanító felé, december óta azon-
ban már szimbólumok szintjén is látható ez: a változá-
sig a logóban minden helyen megjelenik az ellenállás jel-
képe, a már jól ismert felkiáltójel. „Támogatjuk a diákok, 
szüleik és pedagógusaik küzdelmét. [...] Rajta lesz ez a 
plakátjainkon, a honlapunkon, a jegyeinken, minden ki-
adott nyomtatott és elektronikus anyagunkon” − áll Be-
ke Károly ügyvezető közleményében. Mint ismert, több 
sztrájkban részt vett dolgozót is kirúgtak az iskolákból 
úgy, hogy az országban általános tanárhiány van. A pe-
dagógusok jobb fizetésért, a munkakörülmények javítá-
sáért vettek részt a polgári engedetlenségben.

A pedagógusokért
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Jó itt dolgozni
A Magyar Női Karrierfejlesztési Szövetség 2007 óta írja ki „A Legjobb 
Női Munkahely” díjat. Erre a felhívásra a 20-250 munkavállalót, illetve a 
250 munkavállaló felett foglalkoztató munkahelyek jelentkezését vár-
ták. „Egyik kolléganőnk tudott erről a pályázatról” – mondta Naszek-
né Ladola Erika, a XV. kerületi Egyesített Bölcsődék igazgatója. A pályá-
zat azt figyelte, milyen feltételeket tud biztosítani az adott munkáltató, 
hogyan tud esélyt teremteni a család és a munka összehangolása mel-
lett a nők karrierépítésére. „Mi azt céloztuk, mennyire tudunk egészsé-
ges, családbarát munkakörülményeket teremteni a dolgozóink számá-
ra, s hogy mennyire tudjuk támogatni őket a továbbtanulásban, illetve 
a karrierépítésben” – tette hozzá. A pályázat a zsűri figyelmét is felkel-
tette, mert a XV. kerületi Egyesített Bölcsődéket „A Legjobb Női Munka-
hely 2021” pályázaton különdíjban részesítette. „Nagy megtiszteltetés 
ez a számunkra, és nagy elismerés is egyben, hisz ezzel a pályázat ki-
írói is elismerték azokat az erőfeszítéseket, amiket mi, a fenntartónkkal, 
a XV. Kerületi Önkormányzattal közösen teszünk.” A XV. kerületi Egye-
sített Bölcsődék hat tagintézményében 153-an – többségében nők – 
dolgoznak. A december 2-án, a XI. kerületi Rubin Hotelben átadott elis-
merést ki is helyezték a Nádastó parki központi épületben, de az oklevél 
másolatát minden intézményben kitették.

Új közösségi terem

Sokaknak teljesülhetett
a karácsonyi kívánsága 

Új közösségi terem épül a Pestúj-
hely–Újpalota Evangélikus Egy-
házközség temploma mellé. A 
Templom téren a téli időjárás elle-
nére is gőzerővel zajlanak a mun-
kálatok. „Ez egy nagyon régi vá-
gya már a gyülekezetnek – mond-
ta Szabó András lelkész. – Koráb-
ban csak nehezen tudtunk helyet 
találni a közösségi rendezvénye-
inknek.” A pestújhelyi evangélikus 
templom 1933-ban épült. Majd 
az ötvenes években egy sekres-
tyét építettek mellé, amely álla-
pota már nagyon leromlott. Ennek 
az épületnek a helyére épül az új 
93 négyzetméteres kiszolgálóhe-
lyiségekkel ellátott közösségi te-

rem, amely stílusában is igazodik 
az 1933-as templomhoz. A ter-
vek szerint tavasztól már az új lé-
tesítményben tartanának minden 
olyan eseményt, amely nem az is-
tentiszteletekhez kötődik. A terem 
építését túlnyomórészt a Magyar-
országi Evangélikus Egyház finan-
szírozza, de a bajor evangélikus 
egyház és a kormány is támogat-
ta a beruházást, valamint az egy-
házközség tagjai is adományoztak 
a terem javára. Az építkezés miatt 
az idei Pestújhelyi Adventet is kor-
látozott körülmények között tar-
tották, de ezt az apró nehézséget 
bizonyára megbocsátja mindenki 
az új közösségi termet látva.

December 19-én karácsonyi gálát rendezett a Nagycsaládosok Új-
palotai Egyesülete. „Három éve indítottuk útjára a ’Gyermekvágyak 
– Angyalokat keresünk’ programot” – tudtuk meg Perczel Tímeától, 
az újpalotai egyesület vezetőjétől. „Ennek az volt a célja, hogy meg-
próbáljuk célirányosan teljesíteni a gyerekek kívánságait. A felajánlá-
soknak köszönhetően idén 225 kívánságot tudtunk támogatni. Vala-
ki élményt, más játékot, cipőt, focilabdát kért, de olyan család is akadt, 
amely csak egy közös családi vacsorára vágyott.” A sok teljesült kíván-
ságnak köszönhetően rendkívül jó hangulatban telt a Csokonai Mű-
velődési Ház nagytermében a gála. A színpadon egyrészt az egyesü-
let gyerekei, másrészt az Újpesti Bródy Imre Gimnázium drámatago-
zatos diákjai is felléptek. Tóth Imre alpolgármester köszöntő szava-
it követően pedig az ajándékok kiosztása következett. Mint kiderült, 
az idei angyalok között több önkormányzati képviselő is akadt, de je-
lentős mértékben támogatta a gyermeki vágyak teljesülését a kerületi 
önkormányzat, a Zöld 15 Egyesület, a Magyarországi Szóvivők Orszá-
gos Egyesülete és az újpalotai Andro Dental Fogászat is. A Tudást és 
Fel emelkedést Alapítvány már ötödik éve támogatja a Nagycsaládo-
sok Újpalotai Egyesületét, csak ők négymillió forintot gyűjtöttek.



BAKOS MÁRIA
MAGDOLNA
(Fidesz-KDNP)

Képviselői munkámat 
a kerületi lakosok érde-
keinek szolgálatába ál-
lítva végzem. Megke-
resést több témában is 
kaptam: rezsi, szociális, 
lakhatási, hatósági, köz-
területi stb. Közremű-
ködtem ügyek megoldá-
sában intézkedéssel, ta-
nácsadással.

A VEKOP Bizottság 
tagjaként keressük a vá-
laszt, mely okok, kö-
rülmények vezethet-
tek oda, hogy a balol-
dali városvezetés le-
mondott másfélmilliárd 
forint megnyert fejlesz-
tési pénzről, melynek 
következménye, hogy 
a kerületben elmarad-
tak épület- és lakásfel-
újítások, városrészek re-
habilitációja, hátrányos 
helyzetű lakosok fel-
zárkóztatása. A jelen-
tést nemsokára a testü-
let elé visszük. Fejlesz-
tések helyett a közva-
gyon kiárusítása zajlik. 
A 2022. év folyamán 
a polgármester össze-
sen 5791 négyzetméter 
ingatlanra (lakás, telek, 
üzlet) elidegenítési ja-
vaslatot terjesztett elő, 
amit képviselőtársaival 
együtt meg is szavazott. 
Mi, fideszes képviselők, 
ellenezzük az ilyen dön-
téseket. A baloldali vá-
rosvezetés munkájában 
a lakosság véleménye, 
elvárása nem tükröződik 
vissza, ez hiba. A helyes 
irányhoz szükség van 
Önökre, ezért tovább-
ra is mondják el észre-
vételeiket, problémái-
kat, javaslataikat. Ha se-
gítségre van szükségük, 
keressenek bátran.

Boldog karácsonyt kí-
vánok mindenkinek!

BODÓ MIKLÓS
(Mindenki
a Tizenötödikért)

Sajnálatos módon 
az idei évben még több 
forrást vont el az állam 
az önkormányzatoktól 
a káoszkormányzásuk 
következményeként. 

A fent említett elvo-
nások ellenére történt 
néhány fejlesztés a vá-
lasztókörzetemben is.

Folytatódott a Kará-
csony Benő park felújí-
tása, a balesetveszélyes 
hajójátszóelem elbontá-
sa, új játszóelemek kihe-
lyezése. Itt a jövő év ele-
jén az első költésvetési 
módosításnál beterjesz-
tem a régi helyett egy új, 
modernebb, de mére-
tében hasonló hajó be-
szerzését.

Az Önkormányzat és 
a Csokonai Nonprofit 
Kft. együttműködésének 
és a Budapest Tuning 
kreatív ötletpályázaton 
nyert támogatásnak kö-
szönhetően pop-up park 
és piac létesült az Epres 
sor és Bácska utca talál-
kozásánál elhelyezke-
dő területen, ami ugyan 
fizikailag a 2. körzetben 
található, de a 3. körzet 
lakóinak visszajelzése 
alapján sokan használ-
ják az itt lakók közül is.

A Pázmány Péter u. 
1. sz. alatti ingatlanon 
megkezdődött a Palota 
Holding Zrt. gondozásá-
ban céges telephely ki-
alakítása, ami az eddigi 
„dzsungel” megszünte-
tését is jelenti.

Tao-forrás bevoná-
sával történt a Budai II 
Stadion területén a mű-
füves pálya teljeskörű 
felújítása.

A körzetben öt hely-
színen történt részleges 
járdafelújítás.

DESCHELÁK KÁROLY 
(Mindenki
a Tizenötödikért)

Ha értékelnem kell az el-
múlt évet a körzetben, 
akkor azt mondanám, 
hogy „3.6, nem jó, de nem 
is tragikus”. Amit tud-
tam, intéztem: fák, bok-
rok nyírása, ültetése, au-
tók szabálytalan közte-
rület-használata, táblák, 
útburkolati jelek kihe-
lyezése. Játszótereink, 
közterületeink a lehe-
tőségekhez képest még 
szebbek és gondozot-
tak, köszönet a Hivatal és 
a Palota-Holding munka-
társainak.

Sajnos idén se jutott 
pénz útfelújításra, de 
még a tervezésére se, pe-
dig lassan elkerülhetetlen 
több utcában is. 

Nagy szívfájdalmam, 
hogy a ciklus elején a for-
galom csillapítása érde-
kében elkezdett munka 
megakadt. Ebben kérem 
az itt lakók segítséget, 
támogassák a petíciót. 
Idén is elutasítást kap-
tunk a Régi Fóti úton oko-
szebra kialakítása ügyé-
ben. Egyszerűen érthe-
tetlen ez a maradi szem-
lélet a XXI. században. 
A zajvédőfal a felüljáró-
ról hiányzó darabjának 
pótlását műszaki akadály 
hátráltatja. 

Elnézve a kerület gaz-
dasági lehetőségeit, jövő-
re se várható komolyabb 
beruházás, de reméljük, 
egyszer megváltozik.

Legyen jó is: az új te-
recskénk a piacnál nevet 
kap majd, és programo-
kat is szeretnénk szer-
vezni oda, természetesen 
a lakók bevonásával!

Ahogy eddig is, ezután 
is keressenek, önökért 
vagyok, amit a lehetősé-
geim engednek, megte-
szem.

CSONKA
LÁSZLÓ
(FIDESZ-KDNP)

Az idei év nem várt hely-
zetet hozott az egész 
világon, mely érintette 
Magyarországot, sajnos 
a kerületben más okból 
sem úgy zajlanak a dol-
gok, ahogy szükség len-
ne rá.

A szakértelem hiány-
zik a városvezetésben, 
folyamatos a panaszko-
dás, és közben semmi-
lyen stratégiai döntés 
nem történik meg. Hogy 
csak egy példát mondjak: 
három éve vizsgálgat-
ják a megújuló energia-
termelés módjait, lehe-
tőségeit, és hiába kérem 
a saját tapasztalata-
im alapján legalább egy 
rendszer próbaüzemét, 
csak a mellébeszélés fo-
lyik, pedig már megtérült 
volna a beruházás.

Sajnos ugyanez 
a helyben topogás jel-
lemzi az 5. körzet leve-
gő tisztaságáért most 
már többedszer indított 
harcot. Lehet, hogy fo-
lyik egyfajta beszélgetés 
a problémáról, de érdemi 
előrelépés nem történt.

A covid utáni idő-
ben már egy kicsit sza-
badabban tudtunk ta-
lálkozni a körzetben és 
a kerületben lakókkal, 
igyekeztem mindenki-
nek segíteni kisebb-na-
gyobb problémái meg-
oldásában, hála Isten-
nek, bizalommal fordul-
nak felém az itt élők.

Remélem, hogy ha-
marosan béke lesz, és 
a lehető legtöbb terü-
leten normalizálódnak 
a dolgok. Ezzel a re-
ménnyel kívánok min-
denkinek áldott kará-
csonyi ünnepeket, és si-
kerekben gazdag, bol-
dog új évet.

GYURKÓ DÁNIEL
(Mindenki
a Tizenötödikért)

Az idei évben a válság-
helyzet ellenére is meg 
tudtunk valósítani rég-
óta szükséges fejlesz-
téseket Pestújhelyen. 
Az Apolló utca-Thököly 
út kereszteződésében 
lévő középszigetet meg-
újítottuk, az aszfaltbur-
kolat helyett kialakított 
zöldebb, rendezettebb 
területen az illegális 
hulladéklerakás is meg-
szűnt. A Pestújhelyi út 
40-42. közötti járdasza-
kasz felújítása is az idei 
évben történt meg. 

A legnagyobb beru-
házás a választókörzet-
ben a Szűcs István utcai 
volt. Az Ady Endre ut-
ca és Pestújhelyi út kö-
zötti szakaszon az útpá-
lyát felújítottuk, parko-
lósávot alakítottunk ki, 
a kocsibehajtók egysé-
gesen átalakításra ke-
rültek, a páratlan olda-
lon a járda tönkrement 
szakaszait kijavítot-
tuk, a csapadékvíz-el-
vezetési problémákat is 
megoldottuk, valamint 
a környezet rendezé-
se is megtörtént. A ta-
valy átadott kupakgyűj-
tő szívbe összegyűlt ku-
pakok beváltásával idén 
a Pestújhelyi Általános 
Iskola alapítványát tud-
tuk támogatni. 

A Pestújhelyi úti 
posta bezárása el-
len helyi civilekkel ösz-
szefogva aláírásgyűj-
tést szerveztünk, vala-
mint a kezdeményeztem 
a képviselő-testületben, 
hogy kezdjünk tárgya-
lásokat a posta újranyi-
tásáról, úgy gondolom, 
mi mindent meg fogunk 
tenni a siker érdekében. 
Kellemes ünnepeket kí-
vánok!
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KIRÁLY CSABA
(Mindenki
a Tizenötödikért)

A 2022-es év sem volt 
könnyebb az előző év-
nél.

Az önkormányza-
tot ért növekvő elvo-
nások miatt a 2022-es 
költségvetés összeállí-
tása során, a 7. számú 
önkormányzati válasz-
tókerületben két fon-
tos területre jutott fej-
lesztési-felújítási for-
rás. A Mézeskalács téri 
bölcsőde belső felújítá-
sa nagyon fontos fela-
dat volt. Hasonlóan fon-
tos és szükséges feladat 
volt az Őrjárat utca Nep-
tun utca és Wesselényi 
utca közé eső részének 
rendbetétele. Beleért-
ve új parkolók elkészí-
tését, és a Szent Koro-
na utca-Őrjárat utcai ke-
reszteződés gyalogo-
sok általi használatának 
balesetmentessé téte-
le. A közbeszerzési eljá-
rások lefolytatása után 
elindult a munka. Az Őr-
járat utca már elkészült, 
a hivatalos átadás 2022. 
december 15-ig meg-
történt. 

A bölcsőde felújítása 
is szépen alakul. 2023 
januárjában visszajöhet-
nek a gyerekek a megsz-
épült bölcsődébe. Külön 
köszönet a szülőknek és 
a bölcsődei dolgozóknak 
az ideiglenesen másik 
intézménybe költözé-
sért. A felújítás eredmé-
nyét látva úgy gondo-
lom, megérte ez a ké-
nyelmetlenség.

A 2023-as év költ-
ségvetése még nem 
teljesen ismert, de sze-
retném a nyári Mézes-
kalács téri találkozón 
felvetett kérésekből 
minél többet megvaló-
sítani.

LEGÁRD KRISZTIÁN
(Mindenki
a Tizenötödikért)

Tisztelt Körzeti Lako-
sok! Ismét eltelt egy év, 
amelyben igyekeztünk 
megvalósítani a lakossági 
megkeresésekben meg-
fogalmazott igényeket, 
így sok minden történt 
körzetünkben.

Nagyon hálás va-
gyok, hogy az idei évben 
is sokan fordultak hoz-
zám építő jellegű észre-
vételekkel, javaslatokkal, 
kérésekkel, melyeknek 
igyekeztünk eleget tenni. 

A játszóterek karban-
tartását és fejlesztését 
továbbra is kiemelten ke-
zeljük. Lakossági kérések 
alapján számos helyen 
parkolásgátlók kerültek 
kihelyezésre, a Rákos út 
és a Szent Korona út sar-
kánál is megoldás szüle-
tett a kikanyarodás sza-
bályos megoldására. 

A kutyatulajdonosok ké-
résére kutyapiszok-gyűj-
tőket helyeztünk ki az új és 
a régi MÁV-telepen. Prob-
lémát jelentett a szabály-
talan parkolás a zöld te-
rületeken és a közlekedési 
járdákon, a közterület-fel-
ügyelet folyamatosan el-
lenőrizte és ellenőrzi. Sze-
retném megköszönni Ho-
ma Gabriella és csapata 
egész éves munkáját! 

A Rákos út 100. előt-
ti szervizút, valamint 
a Bercsényi utca, Kozák 
tér és Tompa Mihály köz-
ti szakaszának felújítása 
2023-ra húzódik. Nehéz 
év következik, de mint 
eddig is, minden tőlünk 
telhetőt megteszünk. 
Ezúton kívánok minden 
kedves választómnak és 
a körzetben élőnek Ál-
dott, Békés, Boldog Ka-
rácsonyt és Egészség-
ben, Sikerekben Gazdag 
Új Esztendőt!

LEHOCZKI ÁDÁM
(Fidesz-KDNP)

Az idei évet az elhúzó-
dó háború, elhibázott eu-
rópai döntések soroza-
ta és a gazdasági nehéz-
ségek határozták meg. 
Mivel a XV. kerület akkor 
sem fejlődött megfelelő-
en, amikor ehhez minden 
adott lett volna, így most, 
a problémákkal teli 2022. 
évben csodára bizonyára 
senki sem számíthatott.

2020-ban a XV. ke-
rület összesen 630 mil-
lió Ft kormányzati támo-
gatást kapott a Hősök 
úti rendelők felújítására. 
A rendelőnek több mint 
egy éve el kellett volna 
készülnie, ehhez képest 
2022. december van és 
még mindig nincs telje-
sen kész. Ennyire sikerült 
a XV. kerületnek „hatéko-
nyan” felhasználni a ka-
pott kormányzati támo-
gatást.

Ezzel szemben 2022 
már a takarékoskodás 
éve volt. Hiába javasol-
tuk idén is többször, hogy 
az önkormányzat magán 
spóroljon, a baloldal nem 
támogatta ezen kezde-
ményezéseinket. Politikai 
kifizetőhelyek és család-
tagok pozícióban tartá-
sa, alpolgármesterek fi-
zetésének megemelése. 
Ezekre volt pénze a XV. 
kerületnek 2022-ben is.

Kérdés, hogy meddig 
tart a lakosság türel-
me. Álláspontom sze-
rint a 2024. évi önkor-
mányzati választásra 
a rákospalotaiak, pest-
újhelyiek és újpalotai-
ak többsége számára is 
nyilvánvaló lesz, hogy 
a XV. kerületben és Bu-
dapesten is változásra 
van szükség.

Áldott Karácsonyt és 
Boldog Új Évet kívánok!

MAKAI FERENC
(független)

Izgalmas és mozgalmas 
évet zárhat körzetünk. 
A covid miatt képviselői 
fogadóóráim áttevődtek 
a közterekre. Számos la-
kó és közösség keresett 
meg észrevétellel, javas-
lattal, kéréssel. Rend-
szeresen jártam körbe 
a hozzám tartozó utcá-
kat és jeleztem a felme-
rülő problémákat.

A testületi, illetve bi-
zottsági üléseken részt 
vettem, számos alkalom-
mal felszólaltam és több 
kérdést tettem fel.

Két alkalommal sze-
métszedést, Szomszé-
dünnepet, a Szobabérlők 
Házában gulyáspartival 
egybekötött nyílt napot 
szerveztem. Tiszteletdí-
jam egy részét kerületi 
szervezetek támogatásá-
ra fordítottam. A Bethes-
da Gyermekkórházban jó-
tékonysági Ablak-kon-
certet szerveztem ismert 
előadókkal, 1.500.000 
Ft értékben vittünk ado-
mányt.

Körzetemben idén 
az alábbi fejlesztések va-
lósultak meg: a Kőrakás 
parkban 15 állásos parko-
ló, járdafelújítás, járdaépí-
tés, játszótér melletti fás 
liget kitakarítása, kerék-
páros tanpálya építése, il-
letve az Árendás parkban 
46 állásos parkoló, fitne-
szsziget, gyermekeknek 
felfestett ugrálók és pa-
dok kihelyezése történt.

Köszönöm körzetem la-
kóinak, gondnokainak, kö-
zös képviselőinek a javas-
latokat, észrevételeket!

Úgy érzem, egyre jobb 
és összetartóbb közös-
ség alakul, akik érdekel-
tek lakókörnyezetük fej-
lődésében és élhetőbbé 
tételében!

MIHÁLY ZOLTÁNNÉ
KIS MÁRIA
(Fidesz-KDNP)

2022-ben a képviselői 
munkám két fő pillére tá-
maszkodott. Legfonto-
sabb számomra a válasz-
tókörzetem lakóival való 
kapcsolattartás. Fontos 
része munkámnak a kép-
viselő-testületi és szak-
bizottsági ülésekre való 
felkészülés, azokon a ke-
rületieket szolgáló dönté-
sek meghozatala. 

Többször tudtam rá-
szoruló lakosoknak segí-
teni a hivatali eljárások-
ban, ügyes-bajos dolga-
ik intézésében. A testüle-
ti üléseken rendszeresen 
felhívtam a figyelmet ar-
ra, hogy eltelt három év, 
és semmilyen fejlődés 
nem történt a kerület-
ben. Nyolc önálló felszó-
lalásom és 42 hozzászó-
lásom, javaslatom volt. 
Többször jeleztem a fél-
behagyott orvosi rende-
lő befejezésének szük-
ségességét. A tanuszoda 
bezárását rendkívül ká-
rosnak tartom, és javasol-
tam, hogy erre találjunk 
forrást a költségvetés-
ben. Szülői megkeresésre 
az óvodabezárások terü-
letén próbáltam racioná-
lis, de humánus lépésekre 
ösztönözni a kerület veze-
tését. Ősszel javasoltam 
Polgármester Asszony-
nak, hogy ne politizálásra, 
polgári engedetlenségre 
biztassa az óvónőket, ha-
nem munkáltatóként ren-
dezze a bérüket. Javas-
latom meghallgattatott, 
bérkiegészítést kaptak így 
a dolgozók, melyet a FI-
DESZ-frakció egységesen 
megszavazott. 

Áldott Karácsonyt és 
ebben a nehéz időkben 
legfőképpen Békés Új 
Évet kívánok mindenki-
nek!



PÁLMAI ATTILA 
(Mindenki
a Tizenötödikért)

A 2022-es év is bő-
velkedett megoldandó 
problémákban nemcsak 
a kerületünkben, de or-
szágosan is. Gondoljunk 
csak bele, tavasszal még 
épphogy magunk mö-
gött hagytuk a járványt, 
pár hét, hónap felléleg-
zés után rögtön a hábo-
rú elől menekülő embe-
rek segítése lett a min-
dennapok része. Majd 
a rekordmagas infláció 
és az energiaárak elsza-
badulása okozta a leg-
több fejfájást minden-
kinek.

Ezekkel együtt két 
jelentősebb dologban 
tudtunk előrelépni.  El-
értem, hogy megújul-
jon a sokak által szere-
tett, Ungvári Lajos szob-
rászművész által ké-
szített Indián-szobor 
a Kolozsvár utcai isko-
lánál. A szobor íja meg-
sérült, és a tolldísz is 
hiányos sajnos. A kép-
viselők megszavazták 
a felújításra a fedeze-
tet és már el is kezdő-
dött a restaurálás elő-
készítése. Valamikor ta-
vasszal meg is fog újulni 
a szobor. 

A másik, több éve 
a világjárvány miatt hú-
zódó ügy is nyugvópont-
ra jut. Elkészült a VEKOP 
pályázat sikertelensé-
gét vizsgáló általam ve-
zetett bizottság végső 
jelentése, amely szán-
dékunk szerint feltár-
ja az okokat, és tanul-
sággal szolgál a jövő-
re nézve, hogy nagyobb 
sikerrel tudjunk legkö-
zelebb részt venni ilyen 
pályázaton. A februá-
ri első ülésen talán már 
a testület is tárgyalhat-
ja a megállapításainkat.

DR. SZALAY KORNÉL
GÉZA
(Fidesz-KDNP)

Aki csak e lapból figyeli 
a helyi közéletet, egyol-
dalú információkhoz jut. 
A helyi média új vezeté-
se a jelen kerületi újsá-
got is átalakította: a bal-
oldali pártpropagandán 
kívül a mi hangunkat 
szinte teljesen kiiktatta. 
Ezért nem olvashatott 
arról, miszerint többször 
javasoltam, hogy a he-
lyi politika saját magán 
kezdje a takarékosko-
dást, amelyet a baloldali 
vezetés elvetett.

A személyi ügyekben 
is igen viharos volt az el-
múlt időszak: egy éve 
munkaügyi pert veszí-
tett a XV. kerület a Pa-
lota-Holding korábbi ve-
zérigazgatójával szem-
ben. 

Ez év elején a Hol-
ding újabb vezérigaz-
gatóját – miután po-
litikai nyomásgyakor-
lásról írt – szintén le-
váltották, újabb per lett 
belőle. A hivatal jegyző-
je is ugyanerre a sors-
ra jutott, menesztésé-
nek okáról a polgármes-
ter határozott kérdése-
imre sem adott érdemi 
választ. Elképesztő: míg 
a polgármester indoko-
latlan vezetőcseréinek 
költségei immár az öt-
venmillió forintot közelí-
ti, addig a civilszerveze-
tek és a gyermekek ed-
digi sporttámogatását 
beszüntetik!

Lokálpatriótaként meg-
győződésem: a helyi veze-
tés munkáját illetően kell 
a kontroll!

Véleményem bőveb-
ben: facebook.com/sza-
laykornelgezaXV/

Áldott karácsonyi ün-
nepet, békés, boldog 
Újévet kívánok!

SZILVÁGYI LÁSZLÓ 
(Mindenki
a Tizenötödikért)

Az ukrajnai háború és 
az azt követő válság saj-
nos alaposan rányomta 
a bélyegét az idei évünk-
re a 2. választókerület-
ben is. Ennek ellenére 
amit vállaltunk, megva-
lósításra került vagy ke-
rül még az idei költség-
vetés terhére. Közös-
ségi teret alakítottunk 
ki az Epres sornál, biz-
tonságos új gyalogát-
kelőt építettünk a Fő ut-
ca-Kossuth utca keresz-
teződésében, parkolókat 
festünk fel ismét, bicikli-
tárolót építettünk a Szö-
vőgyár ovi mellett. 

Sok tennivaló akad 
a jövő évi nehéz költ-
ségvetési helyzet el-
lenére, ezért tervezni 
kezdtük idén az Apor-
háza utca felújítását, 
és a Szilas-patak men-
ti kerékpárutat. Sze-
mélyesen egyeztettem 
a főpolgármester úrral 
az Egészséges Buda-
pest Program jövőjéről, 
melytől nagymértékben 
függ az új Kossuth ut-
cai rendelő megépítése, 
hiszen ennek tervezése 
megtörtént, és a forrást 
ebből a programból vár-
juk az építkezésre. Re-
méljük, a kormány nem 
hazudtolja meg ma-
gát, és nem veszi el ezt 
a programot Budapest-
től jövőre sem.

A jövő év a rezsivál-
ság miatt rendkívül ne-
héz lesz, de természe-
tesen eszemben sincs 
feladni a megkezdett 
munkát a mi kis közös-
ségünkért itt a válasz-
tókerületünkben. Min-
denkinek áldott, békés 
ünnepeket és egy re-
ményteli háborúmentes, 
békés új évet kívánok!

TÓTH IMRE
(Mindenki
a Tizenötödikért)

Az idei évben sok fej-
lesztést sikerült megva-
lósítani kerületünkben. 
Több kerületi utat sike-
rült felújítanunk, játszó-
terek, parkok, zöldfelü-
letek szépültek meg és 
új közösségi terek ke-
rültek átadásra. A fej-
lesztési lehetősége-
ket sajnos ebben az év-
ben is nehezítették 
a kormányzati bünte-
tő elvonások a kerület-
ben és a körzetemben 
egyaránt. Örülök, hogy 
a nehézségek ellenére 
a költségvetés biztosí-
tott forrást két nagyobb 
fejlesztésre a választó-
körzetemben. A kutya-
tulajdonosok javaslatai 
alapján átépítésre került 
a Lőcsevár utcai kutya-
futtató, új eszközök, pa-
dok és kutyapiszok-tá-
rolók is kihelyezésre ke-
rültek. A parkolási gon-
dok enyhítésére 18 új 
parkolóhely épült a Nep-
tun utca-Késmárk ut-
ca közötti útszakaszon. 
A kisebb járdafelújítások 
mellett a zöldfelületek 
karbantartása is meg-
történt. Ha kis lépések-
ben is, de folyamatosan 
sikerült az említett fej-
lesztéseket megvalósí-
tani. Szeretném megkö-
szönni a személyesen és 
telefonon történt meg-
kereséseket, javaslato-
kat és kritikákat is. Bí-
zom benne, hogy a kö-
vetkező évben is sike-
rül újabb fejlesztéseket 
elérni a kerületben és 
választókörzetemben. 
Továbbra is számítok 
Önökre! Jó egészséget 
kívánok mindenkinek, 
vigyázzunk magunkra 
és egymásra! Boldog Új 
Évet Kívánok!

TÓTH VERONIKA
(Mindenki
a Tizenötödikért)

Második ciklusom har-
madik évét zártam ok-
tóberben önkormányza-
ti képviselőként. Ebbéli 
minőségemben nagyon 
nehezen tudok elvonat-
koztatni az országos po-
litikától, hiszen újpalotai 
képviselői körzetem fej-
lődését sajnos ez nagy-
mértékben befolyásolta. 
Nehéz három év áll mö-
göttünk: kettőt a covid 
miatt egy bezárt világ-
ban kényszerültünk el-
tölteni. 

A 2022-es idei évünk 
azonban mindezeket 
túlszárnyalta. A rossz és 
szakértelem nélküli kor-
mányzás miatt a forint 
is végzetesen értékte-
len lett. Ez jelenik meg 
az inflációban, az élel-
miszer- és energiaárak-
ban, a munkanélküliség-
ben. A szolidaritásra és 
a terhek megosztására 
hivatkozva, az energiaá-
rak drasztikus megeme-
lésével a kormány kivé-
rezteti az önkormányza-
tokat. 

Körzetemben a tavaly 
betervezett keretből 
idén még futotta teljes 
parkfelújításra a Pás-
komliget utca páratlan 
oldal házsorai mögött, 
25 állásos parkolóhely 
létesítésére a Sárfű ut-
cában, a Kontyfa utcai 
óvoda és bölcsőde kül-
ső rekonstrukciójára, és 
némi csinosításra a Vá-
sárcsarnok területén.

A 2023-as év a fentiek 
tükrében sajnos nem sok 
jóval kecsegtet, de a ke-
rület működését biztosí-
tanunk kell. A küzdelmet 
nem adjuk fel!

Egy jobb és boldo-
gabb új esztendőt kívá-
nok mindannyiunknak!
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Cserdiné
Németh Angéla 
polgármester 

nemeth.angela@bpxv.hu
+36 1 305 3260

Tóth Imre 
alpolgármester 

toth.imre@bpxv.hu
+36 1 305 3244

Tóth Veronika 
alpolgármester 

toth.veronika@bpxv.hu
+36 1 305 3284

Dr. Matlák Gábor 
társadalmi
megbízatású 
alpolgármester 

matlak.gabor@bpxv.hu 
+36 1 305 3259

  1. sz. vk.  Lukács Gergely
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 70 371 7978  
lukacs.gergely@bp15.hu

  2. sz. vk.  Szilvágyi László 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 768 0993  
szilvagyi.laszlo@bp15.hu

Választókerület/név/frakció Elérhetőség

Név/frakció Elérhetőség

  3. sz. vk.  Bodó Miklós  
(Mindenki a Tizenötödikért)

 +36 70 382 6160   
bodo.miklos@bp15.hu

  4. sz. vk.  Deschelák Károly 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 571 4121
deschelak.karoly@bp15.hu

  5. sz. vk.  Farkas Edit 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 20 440 8855 
farkas.edit@bp15.hu

  6. sz. vk.  Legárd Krisztián
(Mindenki a Tizenötödikért)

 +36 30 540 6393  
legard.krisztian@bp15.hu

  7. sz. vk.  Király Csaba 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 962 8755  
kiraly.csaba@bp15.hu

  8. sz. vk.  Gyurkó Dániel 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 296 6139 
gyurko.daniel@bp15.hu

  9. sz. vk.  Vékás Sándor 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 964 2452 
vekas.sandor@bp15.hu

10. sz. vk.  Tóth Veronika
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 585 4493 
toth.veronika@bp15.hu

11. sz. vk.  Bihal Dávid  
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 164 4472 
bihal.david@bp15.hu

12. sz. vk.  Makai Ferenc 
(Független) 

 +36 30 991 4405 
makai.ferenc@bp15.hu

13. sz. vk.  Palocsai Béla 
(Mindenki a Tizenötödikért)

 +36 70 673 8199 
palocsai.bela@bp15.hu

14. sz. vk.  Tóth Imre 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

 +36 30 984 3118 
toth.imre@bp15.hu

Bakos Mária Magdolna 
(Fidesz–KDNP)

+36 20 409 1574 
bakos.maria@bp15.hu

Csonka László 
(Fidesz–KDNP)

+36 20 219 1232 
csonka.laszlo@bp15.hu

Lehoczki Ádám 
(Fidesz–KDNP)

+36 20 436 1224 
lehoczki.adam@bp15.hu

Mihály Zoltánné 
(Fidesz–KDNP)

+36 20 669 3807

Pálmai Attila 
(Mindenki a Tizenötödikért) 

+36 20 777 6837 
palmai.attila@bp15.hu

Dr. Szalay Kornél Géza
(Fidesz–KDNP)

+36 70 778 8544
szalay.kornel@bp15.hu

FOGADÓÓRÁK ELŐZETES EGYEZTETÉS ALAPJÁN
További információk: https:/www.bpxv.hu/kepviselo

Listás képviselők

Választott  képviselők

Tisztségviselők
LEGYÉL TE AZ AJÁNDÉK !

Kisgyermekes családok szeretnének segítséget kap-
ni, te pedig adnád a szeretetedet, szabadidődből né-
hány órát hetente, csupán erre van szükségük. Mi ösz-
szeismertetünk Velük-Téged egy negyven órás ingye-
nes felkészítést követően. Csatlakozz Segítő közössé-
günkhöz! ÖNKÉNTES FELKÉSZÍTŐ TANFOLYAMUNK 
JANUÁRBAN INDUL!! Ha érdekelnek a részletek, keress 
minket. OTTHON SEGÍTÜNK ALAPÍTVÁNY, ÉSZAKPES-
TI SZOLGÁLAT budapest15@otthonsegitunk.hu, tel: 
70/3372048 , 70/3372049 kocsisgyula8@gmail.com, 
kocsisn.kati@gmail.com Anyatámasz facebook cso-
port: https://www.facebook.com/OSAXV, www.otthon-
segitunk.hu

FORGALMI REND VÁLTOZÁSA 
December 19-től ideiglenesen megváltozott a forgalmi 
rend az újpalotai Erdőkerülő utcában. Az útfelújítási mun-
kák miatt szeptemberben egyirányúsított utcát előrelát-
hatólag két hónapig ismét mindkét irányban használhatják 
az arra közlekedők. December 20-ától az érintett közössé-
gi közlekedési járatok– a 96-os, a 196-os, a 196A, a 296-
os, a 296A, illetve a 46-os és a 146-os, a 130-as, valamint a 
973-as, a 996-os és a 996A autóbuszok – az eredeti útvo-
nalukon járnak, a 69-es villamos pedig a Fő téren már meg-
újult, akadálymentesített villamosmegállókban áll meg.

PÁLYÁZAT
A Budapest Főváros XV. Ker. Polgármesteri Hivatal pá-
lyázatot hirdet aljegyző munkakör betöltésére. A pályá-
zattal kapcsolatos részletes információ a Polgármeste-
ri Hivatal honlapján (www.bpxv.hu) az Állásaink/Hiva-
tali álláspályázat menüpont alatt található. Jelentkezé-
si határidő: 2023. január 17.

A KÉMÉNYSEPRŐ-IPARI
SORMUNKA ÜTEMTERVE

Az Országos Katasztrófavédelmi Főigazgatóság Gaz-
dasági Ellátó Központ, mint Kéményseprő-ipari Szerv, 
a 2023. évi kéményseprő-ipari sormunka ütemterve-
it Budapest Főváros kerületi bontásban elkészítette. A 
a sormunka ütemtervvel és a tevékenység ellátásával 
kapcsolatos minden részletes információ a szervezet 
lakossági honlapján olvasható:
kemenysepres.katasztrofavedelem.hu/tevekenyse-
gek/sormunkaterv weboldalon elérhető.

ILLETÉKESSÉG MEGÁLLAPÍTÁSA
A Települési Reprezentativitást Megállapító Bizottság 
(TRMB) a 2022. december 6-án tartott ülésén megálla-
pította, hogy a Budapest Főváros XV. Kerület Rákospa-
lota, Pestújhely, Újpalota Önkormányzata illetékességi 
körében az alábbi közalkalmazotti szakszervezet ren-
delkezik települési szinten ágazati reprezentativitással: 
a szociális ágazatban (TÉAOR 88’) a Bölcsődei Dolgozók 
Demokratikus Szakervezete.

JEGYZŐ 
dr. Kevevári Edit
jegyzo@bpxv.hu
+36 1 305 3268

ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐ 
Barkóczi Balázs
barkoczi.balazs@dkp.hu
+36 30 899 2663
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Fazekas Ágnes

Nehéz évre számít a kerület parlamenti 
képviselője. Barkóczi Balázs azonban 
mindezek ellenére 2023-ban is segíteni 
akar a hétköznapi gondokat megoldani.       

Soha nem tapasztalt mértékű terheket rakott 
idén az önkormányzatokra a kormány. Ebben 
a helyzetben mit tudott segíteni az itt élőknek 
a kerület parlamenti képviselője?
Igyekeztem az emberek figyelmét felhívni arra, 
hogy az önkormányzatok kivéreztetése sem-
mi jóra nem vezet. A XV. kerületet eddig csak az 
észszerű gazdálkodás mentette meg a nagyobb 
bajtól. Veszteségek sajnos így is vannak, egye-
bek mellett átmeneti időre szüneteltetni kell az 
uszodát, néhány idősotthon sem fogad télen, 
akár a pestújhelyi rendőrőrs. Az önkormányzat nem tehe-
tett mást, hiszen a kormányzatról minden észérv lepereg. 
Az a legfájdalmasabb, hogy a helyi fideszes képviselők, 
akik lokálpatriótának vallják magukat, nem képesek lob-
bizni azért, hogy Rákospalota, Pestújhely és Újpalota pol-
gárainak valamivel könnyebb legyen az élete. Fogalmam 
sincs, hogy a kapcsolat, az akarat vagy a tehetség hiány-
zik ehhez, de lehet, hogy mind a három. Mi, a Demokrati-
kus Koalícióval rezsimentő alapot hoztunk létre, hogy se-
gíthessünk a rászorulóknak. Az alapba – amelyikbe ma-
gam is jelentős összeget fizettem be – több mint húsz-
millió forint érkezett. Ebből 450 család karácsonyát tudtuk 
kicsit jobbá tenni. 

Visszatérünk még a támogatásokra, ám előbb beszéljünk 
arról, mi az, amiért idén Barkóczi Balázs lobbizott a kor-
mánynál?
A Parlamentben 12 módosító indítványt adtam be a költ-
ségvetéshez, és több mint harmincszor szólaltam fel a ke-
rület érdekében. Egyebek mellett azért lobbiztam, hogy 
a Deák utcai rendelő ne maradjon torzó. A kerület koráb-
bi fideszes vezetése által életre hívott konzorcium mu-
tyijai miatt őrületesen magasak lettek ennek a befejezési 
költségei. De tettem a Csobogós úti rendelő felújításáért, 
azért, hogy Észak-Pesten új kórház épüljön, hiszen az Ár-
pád úti kórházat a Fidesz bezárta, és a felsorolás még kö-
zel sem teljes. Vérlázító, hogy a kormány arra hivatkozva 
dobta vissza ezeket az ügyeket, hogy súlyosan veszélyez-
tetnék a költségvetést. Vadászati Világkiállításra, a Voda-
fone felvásárlásra, óriásplakátkampányra azért jutott 
pénz. Országgyűlési képviselőként az is feladatom, hogy 
az emberek felháborodását mederbe terelve igyekezzünk 
a még meglévő értékeinket megmenteni. 

A szakrendelőket sikerülhet megmenteni?
Gyűjtik a támogató aláírásokat annak érdekében, hogy 

LEPEREGNEK AZ ÉSZÉRVEK
Mit tehet egy képviselő ellenzékből a választókerületéért?

a szakrendelőket ne államosítsák. Az emberek 
az iskolák példájából tudják, hogy az állam rosz-
sz gazda. 

Helyben most mivel támogatták a rászorulókat?
Jutott a rezsimentő alapból, emellett a DK he-
lyi szervezetével tartós élelmiszereket gyűjtöt-
tünk, osztottunk a kerületben. 

Jósolni ugyan nem lehet, de a mai tudása sze-
rint milyen lesz a 2023-as esztendő?
Nehéz évre számítok. Miután az uniós pénzek 
folyósítását fontos jogállami kritériumok telje-
sítéséhez köti, amit a kormány közel sem biz-
tos, hogy hajlandó teljesíteni, nem tudhatjuk, 
mikor kapjuk meg ezeket a hatalmas összege-
ket. Mindezek ellenére nekünk igyekeznünk kell 
a hétköznapi gondokat megoldani.

“Országgyűlési 
képviselőként 

az is feladatom, 
hogy az emberek 

felháborodását 
mederbe terelve 

igyekezzünk a még 
meglévő értékeinket 

megmenteni

“
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 ha szerinted is
5%-ra kellene csökkenteni

a gáz és az áram áfáját,
valamint

alacsonyabbá kellene tenni
a rendszerhasználati díjakat!



“Az óvodákban, 
bölcsődékben 22 fok lesz 

télen, így nem fognak 
fázni a kicsik.

Az intézmények
reggel 6-tól délután

17 óráig tartanak nyitva, 
a téli szünet pedig – 
akár az iskolákban – 

december 22-től 
január 9-ig tart

“

N E H É Z  É V E K
Szöveg: Fazekas Ágnes 
Fotó: Gordon Eszter

Évértékelő interjú Cserdiné Németh Angéla polgármesterrelP
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ma sem tudom, melyik ujjamat harapjam meg: sportra vagy 
kultúrára, illetve az idősek ellátására, esetleg az óvodások-
nak adjunk több pénzt. A fejlesztésekről nem is beszélve, ar-
ra most alig tudunk szánni. Sajnos ez a rangsor végére került, 
hacsak nem nyerünk el valami mesés pályázatot, bár ebből 
eddig ellenzéki kerületként nekünk szinte alig jutott. 

Azt ígérte, nem lesznek tétlen áldozatok. Mi az, amit eb-
ben a helyzetben tenni tud?
Minden forintot megfogunk, és megpróbáljuk a legjobb 
helyre tenni. Nyilván ebben nem egyedül, hanem a képvise-
lő-testülettel közösen döntünk. Szűkítésről – a megszorí-
tás kifejezést kerülném, ha lehet – határozni nem egyszerű. 

Mindezek ellenére adni tudott a kerület a rászorulóknak.
Októberben az itt élő 65 év felettieknek felkínáltuk a Palo-
ta támogatást, sokan éltek a lehetőséggel. A nehéz hely-
zetben lévőknek segítünk, és a Palota támogatást kínáló 
levélben is felhívtuk az emberek figyelmét a fővárosi re-
zsitámogatás lehetőségére. Utóbbit szintén nagyon sokan 
kérték, mert a számlák befizetése sajnos egyre nagyobb 
gondot jelent. 

Más városokban, kerületekben az önkormányzatok leg-
alább alkalmi segítséget nyújtanak a munkavállalóiknak. 
A XV. kerületben is igyekeznek valahogy enyhíteni a vál-
ság hatásait?
Természetesen. A Gazdasági Működtetési Központ veze-
tőivel számba vettük, mennyi pénzt tudunk mozgósítani, 
végül a közalkalmazottak egyszeri bruttó 100 000 forintot 
kaptak, illetve akik csak fél éve vagy annál rövidebb ideje 
szolgálnak nálunk, azoknak bruttó 50 000 forint rezsitá-
mogatás jutott. Szerencsére átlag 150 000 forint jutalmat 
is ki tudtunk szorítani a közalkalmazottaknak, valamint az 
egészségügyi szakdolgozóknak, technikai alkalmazottak-
nak. Fontosnak tartottam, hogy amíg van rá keret, adjunk 
jutalmat, úgysem tudjuk, mit hoz a jövő. Jó, hogy ezt a kép-
viselő-testület tagjai egyhangúlag megszavazták. 

Az óvodákban szolgálók is kaptak jutalmat. Vonzó lehet ez 
a nem itt dolgozók számára is? Tudjuk, hogy szükség len-
ne még óvónőkre, dadusokra, segítőkre.
Reméljük, mert a kerületben – akár az ország más tele-
pülésein – kevés az óvodapedagógus. De azt is reméljük, 
hogy a nálunk dolgozók lojálisabbak lesznek az önkormány-
zathoz, segítenek nekünk az őket szintén érintő gondokat 
megoldani. Mindenki tudja, hogy három kerületi óvoda gye-
rekek fogadására alkalmatlan. Eredetileg sem erre épültek, 
mára pedig elavultak. Sajnos gyerek sincs elég, a Tóth Ist-
ván óvodába például jövőre összesen hat körzet szerint oda 
tartozó kicsit íratnak majd be. Az ott jelenleg működő két 
csoport dajkástul, óvonőstül befér másik intézménybe. Bár 
megértjük, hogy a családias légkört nem akarják elveszíte-
ni a szülők, de ha mindenki együtt költözik, nem lenne gond. 

Jut-e azért jövőre a kötelező feladatokon kívül másra is 
forrás?
Szoktam mondani, hogy az üveggömbömet valahol elhagy-
tam. Egyébként remélem igen. Nem az a célunk, hogy sport-
szervezeteket nyírjunk ki, ne támogassunk civileket. Várjuk, 
hogy a Parlament újratervezze az ország költségvetését, és 
jusson plusz forrás az önkormányzatoknak. Azt nem tud-
ni, hogy az ellenzéki vezetésű kerületeknek, településeknek 
jut-e ebből, de bizakodó vagyok. Ma nem gondolom, hogy 
a kormány be akarja dönteni az önkormányzatokat.

Mit kíván a kerületnek az új esztendőre?
Azt, hogy az itt élők érezzék jól magukat ebben a kerület-
ben, élvezzék azokat az eredményeket, amiket az elmúlt év-
tizedekben elértünk. Kívánom, hogy bízzanak bennünk, tud-
ják, hogy nem szeretnénk őket cserben hagyni.

Korábban elképzelni sem tudta, hogy a rossz 
kormányzás és a szomszédban dúló háború miatt 
úgy megemelkednek a rezsiárak, hogy a kerület 
számára a működőképesség megőrzése lesz a cél 
– árulta el lapunknak Cserdiné Németh Angéla. 
A polgármester bízik abban, hogy azért jövőre 
a kötelező feladatokon túl másra is jut a kasszából.
Amikor a korábbi költségvetési tárgyalásokon azt hang-
súlyozta, a legfontosabb, hogy működőképes a kerület, 
nem gondolta, hogy ennek egyszer mekkora jelentősége 
lesz.
Valóban nem. Elődömtől, Hajdu Lászlótól mindig azt hal-
lottam, hogy a működőképesség a legfontosabb egy ke-
rület életében. Azon túl persze a fejlesztés, a fejlődés. Ko-
rábban elképzelni sem tudtuk, hogy a rossz kormányzás, no 
meg a szomszédban dúló háború miatt így megemelkednek 
a rezsiárak, és számunkra a működőképesség megőrzése 
lesz a cél. Az, hogy ne dőljön be az önkormányzat. Az már 
látszik, hogy az önként vállalt feladatainkból vissza kell ven-
ni, a kötelezőket viszont továbbra is teljesíteni fogjuk. 

Polgármesterként hogyan éli meg, hogy a kormányzati el-
vonások, az infláció, a rezsiválság miatt – ahogy fogalma-
zott – válságkezelő üzemmódba kellett kapcsolnia?
Nehezen. Miközben tudom, hogy a kerületben élők számára 
mekkora gond az infláció, sajnos nem jut annyi például a kö-
zétkeztetés támogatására, amennyit szeretnénk adni. Itt 
emelnünk kellett a térítési díjat, bár nem annyival, ameny-
nyit a szolgáltató akart. Nem sajnálom őket, hiszen ez ma-
gánvállalkozás, de folyamatosan nőnek a nyersanyag-, illet-
ve a rezsiárak. Ám a közétkeztetés számunkra kötelező fel-
adat, és ha térítési díjat emelünk, figyelembe kell vennünk, 
hogy ebben a válságos helyzetben mennyire terhelhetjük az 
itt élőket. A spórolás sem volt korábban a mindennapok ré-
sze. Furcsa, hogy tizennyolc-húsz foknál nem lehet mele-
gebb a hivatalban és más intézményeinkben, de a távhő-, 
a gáz-, a villanyszámla kifizetése ma minden önkormány-
zat számára kihívás. 

Mennyivel visz el többet a költségvetésből a rezsidíjak 
brutális emelkedése?
Ez közel hárommilliárdos pluszt jelent. Az áram ára tizenegy-
szeresére emelkedett. Az önkormányzat 2019-ben 93 mil-
lió forintot fizetett ezért, jövőre várhatóan 793 milliós lesz 
a számla úgy, hogy a korábbinál kevesebbet fogyasztunk. 
A földgázért négy évvel ezelőtt 79 milliót számláztak nekünk, 
2023-ban 781 millió forintot kell majd fizetnünk. Legbrutáli-
sabban a távhő díja emelkedett: szeptember 30-ról október 
1-re virradóra ezt a kormány a tizenhétszeresére növelte. Jö-
vőre a korábbi 116 millió forint helyett az önkormányzati in-
tézmények fogyasztásáért 1 milliárd 99 milliót kérnek majd 
tőlünk. Mindeközben 4,7-szer akkora szolidaritási hozzájáru-
lást fizethetünk jövőre, mint amennyit 2019-ben követelt tő-
lünk az Orbán-kormány. 

Mit érzett, amikor ősszel kiderült, rangsorolni kell a teen-
dőket? Meghatározni, mire jut pénz, és mire nem. 
Voltak, és azóta is vannak álmatlan éjszakáim. Bevallom, még 
most sem tudom, 2023-ban mire lesz pénz, és mire nem. 
Mostanában olykor eszembe jut a mondás: „amíg élünk, re-
mélünk”. A december 15-én elfogadott költségvetés egye-
lőre csupán a szűken vett működést biztosítja. Azt, hogy az 
önkormányzati intézményekben ég a villany, nem kell fázni 
az irodákban, óvodákban, három művelődési házban fogad-
ják az embereket, sőt a melegedni vágyókat is. Azt viszont 
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Sajnos kevés aktuálisabb dolog 
van napjainkban az energiataka-
rékosságnál. Ilyenkor nehéz azt 
mondani, hogy nézzük a jó oldalát, 
mi most mégis megpróbáljuk: a 
bolygónk biztosan hálás lesz azért, 
ha megtanulunk nem pazarolni. 
Többek közt erről beszélgettünk 
Kis-Balázs Attila energiatakaré-
kossági szakértővel.

„Én teszek is azért, hogy sok emberhez eljusson a hangom, 
és ezzel jobb, gazdaságosabb és tudatosabb életet tudjanak 
élni az emberek, figyelve a környezetünkre is” – írja honlapján 
Kis-Balázs Attila. Vallja, edukációval, odafigyeléssel egy élhe-
tő, jobb világot teremthetünk. A háború, gazdasági és ener-
giaválság miatti nagymértékű áremelkedés pánikhangulatot 
hozott. Hónapok óta sokan próbálják lakáscserével csökken-
teni kiadásaikat, akik tehetik, hosszabb távú spórolási techni-
kákban gondolkoznak. 

Kis-Balázs Attila korábban hosszú távra adott tanácso-
kat, fűtés-korszerűsítés infrafűtéssel, napenergia használa-
ta, de most ő is érzékeli a nyomást az azonnali megoldásra. 
„Az ökotudatosság hosszú távú befektetés, ami a későbbi-
ek során kifizetődő, de ezt most felülírta az elmúlt időszak, 
rövidtávú megoldásokon is kell gondolkodnunk. 
Kevesen engedhetik meg, hogy egyszerre cse-
réljék ki a nyílászárókat, szigeteljenek, korsze-
rűsítsék a fűtésrendszerüket. Ráadásul ezeknek 
az ára megemelkedett a tavalyihoz képest, sok 
mindenből hiány van” – mondja. 

„Azóta keresnek meg sokan, hogy többszö-
rösére emelkedtek az árak. Kevesen hiszik el, 
hogy ilyen gázárak mellett a nagy karácsonyi 
sütés-főzés helyett érdemesebb a drágábbnak 
gondolt étteremből rendelni.” Felvetődik a kér-
dés, mi lesz azokkal, akik már korábban is olyan 
szűkös lehetőségek között éltek, és reményte-
len milliókat a korszerűsítésre költeniük. Velük mi 
lesz? – kérdezem. „Itt sajnos csak a kis praktikák 
jöhetnek szóba, ablakpárna használata, a nyílá-
sok betömése, amivel napi egy órányi fűtést le-
het megspórolni. De ugyanilyen költséghatékony 

a villanykörtéket LED-ekre cserélni, odafigyelni a csapok el-
zárására, a felesleges villanyok eloltására. Ezzel is évi szin-
ten többszázezer forintot spórolhatunk meg. Az oktatásban a 
legkissebeket érdemes megcélozni: korábban óvodákba jár-
tunk, a gyerekeknek tartottunk erről foglalkozásokat, a covid 
óta jóval kevesebb helyen fogadnak bennünket.” 

Az európai példák, a kinti kollégák beszámolói – mint 
mondja – azt mutatják, bár ott is érzékelhető a válság, ilyen 
mértékű emelkedést sehol máshol tapasztaltak. A hazai vál-
ság nemcsak előre menekülést hozott, de rákényszerítette 
a lakosságot arra is, hogy tisztában legyen olyan alapfogal-
makkal, mint az ipari áram.

Szakemberként azt is látja, bár nagyon fontos lenne a kör-
nyezettudatosság, a megújuló energiák lakossági haszná-
lata, de például a napenergia felhasználásának lehetőségét 
rendelettel szigorították. A szélenergia is nagyon jó techno-

lógia, de Magyarországon ezt is szigorú szabályok 
korlátozzák. Ha ezekre lenne állami támogatás vagy 
hosszú távú kölcsön, sokan élnének a lehetőséggel 
a mindenki nyer alapon” – véli. 

„Úgy adni hitelt, hogy annyit kellene fizetni a hi-
telben, mint amennyit a rezsiköltség jelent, nem 
csak környezettudatos, de jelentős spórolást is je-
lentene az államnak, az egyénnek is. Tizenöt-húsz 
év is szükséges, hogy érzékeljük a változásokat. Ma 
még csak a lakosság húsz százaléka él tudatosan.” 
De mi lesz a leszakadó térségekkel? Kis-Balázs úgy 
gondolja, sok múlik az adott térség polgármesterén.

Odafigyeléssel az egyén is sokat tehet. Mint 
mondja, maga is szegény családból jön, kisgyerek-
ként megtanulta a takarékos életet. „ A háztartáson 
belül próbáljanak tudatosabban élni, jó példát mu-
tatni a gyerekeiknek. Hiszem azt, a jó példamutatás, 
a változtatás szándéka nagyon fontos.”

HOSSZÚ
TÁVÚ
BEFEKTETÉS
Az energiatakarékosság
már nem úri hobbi, hanem 
alapvető cél

Szöveg: Marton Éva  Fotó: Nagy Botond

“Úgy adni hitelt, hogy 
annyit kellene fizetni 

a hitelben, mint 
amennyit a rezsiköltség 

jelent, nem csak 
környezettudatos, de 
jelentős spórolást is 

jelentene az államnak, 
az egyénnek is 

“
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Benyovszky 1746-ban született. Ál-
lampolgársága magyar, de a lengye-
lek és a szlovákok is magukénak te-
kintik. Katonatiszt, híres utazó és re-
mek sakkjátékos. Már gyerekko-
rában katonának tanult, és élete 
végéig katona is maradt. Mikor 
apja halálakor a rokonai kizár-
ták az örökségből, felfegyverzi 
a jobbágyokat, hogy erővel sze-
rezze meg a jussát. Tettét azon-
ban felségsértésnek állították 
be, ezért Mária Terézia minden-
ből kizárta, ami miatt Lengyelor-
szágba távozott.

Ismerőse, majd barátja lesz Ka-
zimierz Pulaski, aki szintén meg-
rögzött katona, ráadásul a hatvan-
négy mezős játék híve is. Együtt 
harcoltak a lengyelek oldalán az 
oroszok ellen, és ha tehették, sak-
koztak. Benyovszky orosz fogságba 
esett, és Kamcsatkába száműzték, 
ahol a legenda szerint szemtanú-
ja volt két orosz tábornok sakkját-
szmájának, és a parti végén szem-
telenül megjegyezte, hogy egy tiszt 
áldozata után négy lépésben nyert 
volna. A vesztes orosz kételkedett, 
és sok rubelben fogadott a hadifo-
gollyal. Benyovszky elfogadta, és 
nyert is, de a pénzt nem akarta el-
fogadni a helyi hatóságoktól tartva. 
Az orosz tiszt viszont tett egy másik 

VILÁGVÁNDOR ÉS SAKKJÁTÉKOS
A sakkról mesél a sportág egyik legnagyobb szerelmese

Feladat: világos indul és a második lépésben mat-
tot ad.
Sikeres játékot!
Ez egy klasszikus, melyről egy sakkbarátom a kö-
vetkezőket írta nekem, amikor feladtam a számára:
„Érdekes feladvány, hogy ennyi a fehér bábu, még-
sem könnyű két lépésben mattot adni. És pláne, 
hogy a vezér, ami a legerősebb, bizonyos szem-
pontból a legrosszabb helyen van. Hiába, ha felál-
dozom, nem látom a másodikat.”
Én még annyit tennék hozzá, hogy sötét jelenleg 

nem léphet, tehát kapnia kell lehetőséget, mert 
a feladvány sajátossága szerint egyet még lép 
a matt előtt.

Megoldás:
1.Vh7!  Csodálatos kulcslépés.

A bástya kapott lépést, kettő nagyon erőset is, 
amivel sakkot ad. A lépések csak a bástya ütésével 
védhetők hatékonyan. 1.- Bh2+ 2.Vxh2 matt és 1.- 
Bb1+ 2.Vxb1 a matt.

SAKKFELADVÁNY

Legújabb rovatunkban Száraz Sándor, a Budapesti Sakkszö-
vetség egykori főtitkára és szakíró mesél élete fő hivatá-
sáról, a sakkról, hogy aztán feladvánnyal dolgoztassa meg 
az agytekervényeinket. Ezúttal Benyovszky Móric nevét és 
hihetetlenül kalandos életét ismerhetjük meg.

Szöveg: Száraz Sándor

ajánlatot: a környékre érkező sakk-
szerető kereskedőkkel Benyovsz-
ky játszik tétben, a tétet a tábor-
nok állja. Így lett bérjátékos, a partik 
többségét megnyerte, egy idő után 
pedig már a helyi kormányzóhoz is 
bejáratossá vált.

Sikeres szökését mintegy száz fe-
gyenccel és a kormányzó lányának 
hajójára szálltával hajtotta végre. Ez-
zel kikötött például a mai Tajvanon, 
ahonnan újabb bátor tettként levél-
ben javasolta Mária Terézianak az it-
teni osztrák-magyar gyarmat létre-
hozását. Bár a gyarmat nem szüle-
tett meg, kegyelmet kapott, ezzel 

pedig már Párizsig utazott, ahol 
a sakk összehozta az akkoriban 
szintén ott tartózkodó Benjamin 
Franklinnel, de a franciák is meg-
bízták azzal, hogy gyarmatosít-
sa Madagaszkárt, amit bár rész-
ben elért (ő alapított Louisbur-
got), a tervei másfelé vitték.

Amerikába utazva újra talál-
kozott Pulaskival, és csatlako-

zott barátja seregéhez, ami har-
colt a függetlenségi háborúban. 

Ezután amerikai kereskedők után 
utazott vissza Madagaszkárra, ahol 
a franciákkal vívott harcban esett el 
1786-ban.

A kitűnő sakkozó játéka során ki-
derült, hogy előszeretettel alkal-
maz egyedi mattképet, amit a vi-
lágon ma már sokféleképpen ne-
veznek, de bizony általa terjedt el. 
A huszár mattolja a saját tisztjei és 
gyalogjai közé szorult ellenséges ki-
rályt. Mi magyarok ezt fojtott matt-
nak nevezzük. A lengyelek viszont 
Benyovszky-mattnak. Sajnos nem 
általunk, hanem a lengyeleknek kö-
szönhetően került a szakirodalomba 
a neve, de legalább emlékezik rá az 
utókor.

NYILOV KORMÁNYZÓ–BENYOVSZKY,
KAMCSATKA, 1770
1. e4 e5 2. d4 exd4 3. Fc4 Hf6 4. Vxd4 Hc6 5. Ve3 He5 6. 
Fb3 Fb4+ 7. c3 Fc5 8. Vg5 Fx2+ 9. Kf1 d6 10. Hf3 Hxf3 11. 
gxf3 Fb6 12. Vxg7 Fh3+ 13. Ke2 Ve7 14. Fg5 Bg8 15.  Vxf6 
Bxg5 16. Fxf7 Vxf7 17. Vxg5 Vc4+ 18. Kd2 Kd7 19. Vg3 
Ff1 20. Ve1 Vf3+ 21. Kc1 Fe2 22. b3 Bg8 23. Vh4 h6 24. 
Kb2 Fxf3 25. Vh3+ Kc6 26. Bc1 Bg2+ 27. Vxg2 Fxg2 28.  
Ha3 Fxe4 29. Bc2 d5 30. Bac1 Fe3 és világos feladta.  0:1.  
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Színházak, uszodák, posták, sta-
dionok, könyvtárak, művelődési 
házak zártak be ezen a télen szerte 
az országban néhány hónapra vagy 
örökre. A kormány ugyanis nem 
védte meg a rezsicsökkentést, így az 
egekbe emelkedő számlák miatt az 
önkormányzatok, állami és magán-
cégek számára jött a rezsifrász. A XV. 
kerület idén nagyobb áldozatok nél-
kül megbirkózott a válsággal, ám azt, 
hogy jövőre a kötelező feladatokon 
kívül mire jut pénz, még nem tudni.

„Nem lesz jégcsap az óvodákban, a magas rezsi miatt nem zár 
be orvosi rendelő és a kerület szociális intézményeiben sem 
fognak fagyoskodni” – ígérte októberben Cserdiné Németh 
Angéla. A XV. kerület polgármestere szerint ugyanis számukra 
ez a legfontosabb. Emellett az önkormányzat kötelékében dol-
gozók munkahelyét is megóvták. Egyrészt, mert nem akartak 
ártatlan embereket munkanélkülivé tenni, illetve amint lehet, 
szeretnének visszatérni a „rendes” kerékvágásba. A képviselő-
testület akkor rangsorolta a teendőket, és mint az ország sok 
más településén, itt is hátrább került a sport, a kultúra, a kerü-
let fejlesztése. 

A takarékosság jegyében a Polgármesteri Hivatal-
ban december 23-tól január 8-ig tart az igazgatási szü-
net, de telefonügyeletet tartanak. Az orvosi rendelők 
nyitvatartási ideje nem változik, de több intézmény-
ben március 31-ig tart a téli szünet. Ilyen a Pestújhelyi 
Közösségi Ház, a Kozák tér, a Helytörténeti Gyűjtemény 
és a Zsókavár utcai Közösségi Ház. Ezek mellett az Arany 
János utcai, valamint a Idősklub is hosszabb szünetre 
kényszerül, a Kontyfa utcában viszont mindenkit szívesen 
várnak. A sportlétesítmények télen szintén takaréklángon 
üzemelnek. Az óvodákban, bölcsődékben 22 fokot tarta-
nak, így szerencsére nem fáznak a kicsik. Az intézmények 
reggel 6-tól délután 17 óráig tartanak nyitva, a téli szünet 
pedig az iskolákhoz hasonlóan január 9-ig tart.

„Minden reggelemet azzal kezdem, hogy megnézem a fővá-
ros folyószámla-egyenlegét, hogy hol tartunk” – vallotta be a 
Népszavának Kiss Ambrus. Az általános főpolgármester-he-
lyettes december elején a lapnak arról beszélt, Budapest még 
pluszban van, de a BKV-nak hamarosan utalni kell a 22 milli-
árdot, hogy fizetni tudja az energiaszámlát és a munkabért. A 
főváros így várhatóan 15-20 milliárdos mínusszal zárja az idei 
évet és indítja az újat. 2023-ban amellett, hogy továbbra sem 
lesz pénz az utak, hidak, ivóvízhálózat rekonstrukciójára, a na-
pi szintű működés is forráshiányos lesz. „Erre nehezedik rá az 
energiaár kockázata, hiszen ma senki nem tudja megmonda-
ni, hogy mennyit kell majd fizetni az áramért, a gázért vagy a 
benzinért.” 

Mindezek ellenére az ársapka megszüntetését követő-
en Karácsony Gergely a Facebookon tudatta, hogy miközben 
az üzemanyag brutálisan drágult, a budapesti vonaljegy ára 9 
éve változatlan. A főpolgármester posztjában a miniszterelnök 
korábbi kijelentésére utalva foglalta össze a lényeget: „Az apa 
férfi, a benzinár nő, a vonaljegy marad 350 forint”. 

Szöveg Fazekas Ágnes



Bár a fővárosi önkormányzat ebben az esztendőben egyet-
len intézményét sem zárta be, azt ma senki nem tudja megjó-
solni, mire kényszerülhetnek jövőre. Szerte az országban már 
biztos megszorításokra kell számítani, de jópáran már hóna-
pok óta meghozták a döntéseket. Október eleje óta hetente 
az ország különböző tájairól több hír is érkezik arról, hol milyen 
kulturális intézményeket, könyvtárakat, múzeumokat, műve-
lődési központokat zárnak be hosszabb-rövidebb időre a lehe-
tetlen rezsiárak miatt.

Mivel a kulturális intézményeket leginkább az önkormányza-
tok működtetik, a fájó döntéseket a helyi testületeknek kell 
meghozni. Érthető, hogy ők ott igyekeznek spórolni, ahol az 
a legkevésbé fáj. Van azonban olyan település, amelyik már 
korábban elképzelhetetlen lépésre kényszerült. Talán Dorog 
sínylette meg legjobban a rossz kormányzás következménye-
it. Ott a város kilenc közintézményében kapcsolták le ősszel a 
távfűtést. Nemcsak stadionokban, könyvtárban, művelődési 
házban, hanem a Polgármesteri Hivatalban is. Az ottani táv-
hőszámla ugyanis azon a bizonyos szeptember végi péntek éj-
szakán 16-szorosára emelkedett, amit Dorog nem tud kigaz-
dálkodni.

Több városban „csak” a színház, a múzeum kapujára füg-
gesztették ki a téli szünet táblát. Miskolcon az elszabaduló 
energiaárak miatt november elseje óta zárva tart a Kamara és 
a Játékszín, minden előadást a Nagyszínházban és a Csarnok-
ban tartanak meg. Év végéig, ha hidegben is, de a színházban 
felmegy a függöny, januártól viszont már csupán adományok-
ból tudnak működni. Mivel jövőre 200 éves a Miskolci Nemzeti 
Színház, a társulat vezetői, tagjai remélik, hogy a közönség se-
gít abban, hogy tovább játszhassanak, méltó legyen az ünnep. 

A Békéscsabai Jókai Színház december 20-tól március 31-
ig bezár, ez idő alatt csak a próbákat tarthatják meg. Télen 
Szolnokon szintén zárva lesz a színház, a kulturális központ, a 
könyvtár és a múzeum egyes épületei, valamint bölcsődei és 
óvodai csoportokat is összevontak. Január elejétől március 15-
ig a székesfehérvári Vörösmarty Színház sem működik, akár 
Nyíregyházán a Móricz Zsigmond Színház, és a sort lehetne 
folytatni. Annyit talán még érdemes tudni, hogy az egekbe 
szökő rezsiárak miatt a József Attila Színházban most csu-
pán hétvégente játszanak, az Erkel Színházban pedig a fűtési 
szezon végéig nem megy fel a függöny. Utóbbi kettő az állam 
felelőssége.

Mivel a múzeumok, művelődési házak, könyvtárak nyitvatar-
tása rövid távon nem életbe vágóan fontos, érthető, hogy a 
spórolás jegyében ezekben rendeltek el elsőként téli szünetet 
az önkormányzatok. Egyebek mellett ezen a télen Sopronban 
sem látogathatók a múzeum kiállítóhelyei, így a híres Tűzto-
rony sem. Székesfehérváron több hónapos téli szünetet ren-
deltek el művelődési házakban, múzeumokban, könyvtárak-
ban, uszodákban. Békéscsabán pedig a megyei könyvtár ha-
vonta két szombati napon lehet nyitva, a fiókkönyvtárak már-
cius végéig bezárnak. A kép persze közel sem teljes, hiszen 
minden település a túlélésért küzd. 

Nem csupán az önkormányzatok húznak a nadrágszíjon. Az 
energiaválságra hivatkozva ősszel az ország 366 postahiva-
talára került állítólag végleg lakat. Pestújhelyen október 7-én 
húzták le a rolót, nagyon rossz helyzetbe hozva ezzel az ott 
élőket. A bezárások ellen önkormányzatok, ellenzéki politiku-
sok, civilek is tiltakoztak, Orbán Viktor szerint azonban az ál-
lam, ha akarna sem tudna segíteni a cégnek, mert ezt tiltják 
az európai versenyjogi szabályok. A XV. kerület nem adta fel, a 
polgármester keresi a megoldást.   

A kényszerű döntések miatt egyetlen település sem tehető 
felelőssé. A kormány eddig a szankciókra hivatkozva nem do-
bott mentőövet, de a legtöbben abban bíznak, vagy Orbán Vik-
torék gondolják meg magukat, vagy az Európai Unió nyújt köz-
vetlen segítséget azért, hogy 2023 ne a lehetetlen megszorí-
tásokról szóljon.
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Zeneileg nagyon figyeltünk arra, hogy semmiképp ne a nosz-
talgiát hívják elő. Például a nagyon felismerhető Ej uhnyem 
dalt a munkatáborban jelenítjük meg. Az általunk feldolgo-
zott zenék attól, hogy modern környezetben használjuk, ki-
fejezetten előre mutatók.

A Keleti blokk előadás másik három ország bevonásával jött 
létre. Most itt próbáltok. Mennyiben segítenek a Soharóza 
fennmaradásához, az előadások bemutatásához ezek az 
együttműködések?
A Visegrádi Alap pályázata nélkül megvalósíthatatlan lett 
volna a Keleti blokk. Nem vagyunk profi társulat, muszáj az 
együttműködés, a külső segítség még úgy is, hogy nálunk 
senki nem kap fizetést. Eddig az előadások bevételeiből mű-
ködtünk, de az infláció miatt ez már nem fedezi a költségein-
ket. Változtatnunk kell, nyitni a magánszféra, a szponzoráció 
felé, különben ellehetetlenülünk.

A Csokonai a Dalok a kamrából előadásotokkal nyitotta meg 
újraszerveződő házát, most a próbáitokat tartjátok itt. A Ke-
leti blokk jóval keserűbb, keményebb darab lett. A ti közhan-
gulatotokat is jelzi?
A Dalok előadásunk jobban tükrözi, milyen nehéz volt nekünk 
a munka, a távollét a karantén idején. Nem tudtunk rá jól felké-
szülni, ettől az számomra felszínes előadás lett. A mostani vi-
szont hosszú és elmélyült munka eredménye, bár én nehezí-
tek azzal, hogy Berlinben élek. Végtelenül hálás vagyok, hogy 
ennyi különleges emberrel dolgozom a Soharózában, akik min-
den energiájukat és őrült ötleteiket beleteszik a munkába.

ELKÉPZELT JÖVŐ
Rendszerváltás, diktatúrák és Ej uhnyem

A Csokonai Művelődési és Rendezvény Házban 
próbálja legújabb izgalmas összművészeti 
előadását a Soharóza. Keleti blokk című legfrissebb 
produkciójukról, a társulatról, együttműködésekről 
beszélgettünk a Soharóza alapító vezetőjével, 
Halas Dórával.

Abból a 40 évből indultunk ki, melynek keretein belül ez a 
négy ország is élte az életét. Az összes gondolat és doku-
mentum onnan ered, de mi mindig úgy dolgozunk, hogy a je-
lenünkre is reflektálunk. Direktebben nem akarunk a mai po-
litikára utalni. A Keleti blokk kerete egy elképzelt jövő, mely-
ben a kommunista hatalom alatt újra egyesül a négy ország.

Félelmetes látlelet, hogy a történelmi múlt és a disztópikus 
jövő között mennyi átjárás van.
Mi is érezzük, ezért is választottuk a témát. Úgy gondolom, az 
emberiség állandó körforgásban él, melyből sosem lesz kiik-
tatható például a diktatúra vagy bármi olyan, amiből már rég 
okulhattunk volna. 

A rendszerváltás időszakát ti gyerekként éltétek meg. A po-
litikusabb előadásaitokban folyamatosan ott van a kérdés, 
mi történt az elmúlt harminc évben.
Magyarországon ezt nem sikerült jól meglépni. Az előa-
dás sem ad erre választ, de valamit rosszul fogtunk fel belő-
le, nem sikerült megértenünk, miről is kellene, hogy szóljon. 
Mindenki a saját, privát szempontjából nézi a világot.

Az előadás vetített képei, a zenék, még az átírt változatotok-
ban is, ismert szimbólumai a Kádár-kornak. Mást jelenthet 
az azt érett fejjel megélőknek vagy a fiatalabb generációk-
nak. Ez számít a befogadásban?
Az akkori esztétika a mostani generációnak is ugyanazt je-
lentheti, talán a mélyebb rétegei szólnak máshogy hozzájuk. 

“Úgy gondolom, 
az emberiség állandó 

körforgásban él, 
melyből sosem lesz 
kiiktatható például

a diktatúra vagy bármi 
olyan, amiből már

rég okulhattunk
volna

“

Szöveg: Marton Éva  Fotó: Nagy Botond
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A Bátorságok Könyve célja egy olyan közösség megteremtése, amely 
segíti az olvasóit az útkeresésben. Olyan inspiráló történeteket és em-
bereket mutatunk be, akik nyíltan mesélnek arról az útról, ami életük 
fordulópontjaihoz vezetett. Beszélgetünk hétköznapi hősökkel és ismert 
emberekkel egyaránt.

A XX. század jégkorongozója, az UTE Jégkorong Szakosztályának és Akadé-
miájának vezetője, egy igazi örökmozgó csapatjátékos. Ő a magyar hoki el-
ső mohikánja, aki számára nem létezett lehetetlen. Ancsin Jánossal, azaz Jani 
bával beszélgethettünk. 

Amikor gyerek voltam, nem volt tv vagy okostelefon. Ellenben voltak barátaink, 
akikkel kint a szabadban játszottunk és fociztunk. A mai világban az emberek in-
kább nem mozognak. A szülők 80 százaléka munka után hazamegy, de nem ne-
veli a gyerekét.

Gyerekkorom óta nagyon fontos helyen volt számomra a sport. A foci és a jégko-
rong. Végül a jégkorongot választottam, mert sokkal gyorsabb és férfiasabb sport-
ágnak találtam, mint a focit.

Akkor, a Magyarországon is menőnek számító foci helyett a jégkorongot válasz-
tani bátorság volt, hiszen évente csak öt hónapot tudtunk jégen tölteni. Nem voltak 
zárt pályák, edzők, rendes felszerelés és olyan infrastruktúra, mint a foci mögött.

A merészségemhez párosult az, hogy jókor, jó helyen és jót sikerült csinál-
nom. A magyar jégkorong életében én voltam az első mohikán, akit felkapott a 
média, mert volt tehetségem, egy akkor még utánozhatatlan technikám, kariz-
mám és magas kommunikációs érzékem. Akkoriban kezdték el a jégkorongot nem 
mostoha gyerekként kezelni, mint csapat sportágat.  

Vagány, bohém emberként nem volt, és mai napig sincs olyan, amit ne mernék 
megcsinálni. Volt olyan világbajnokság, hogy a cserepadon tizennyolc öltéssel varr-
ták össze a számat, és öt perc múlva már mentem is vissza játszani a jégre. 

Miután abbahagytam a jégkorongozást, az UTE felkért, hogy segítsem a munká-
jukat. Először edző voltam, és aztán szép lassan másztam fel a ranglétrán. Tizenöt 
éve, az akkori vezetés megkérdezte, hogy nem akarok-e az UTE Jégkorong Szak-
osztályának szakmai vezetője lenni. Nekem eredetileg volt egy elektromos műsze-
rész és programozói szakmunkás bizonyítványom. Mindez úgy, hogy ma már nem 

tudom bekapcsolni a laptopomat, mert akkor, amikor 
én ezt tanultam, egy számítógép szobaméretű volt. Az 
első kérdés, ami felvetődött a felkéréssel kapcsolatban:

Ha én nem csinálom, akkor ki  fogja csinálni?!
Úgy gondoltam, hogy kaptam annyit az Újpesttől és 

a jégkorongtól, hogy ha én ebből vissza tudok adni, és 
a szakmai tudásommal segíteni, akkor addig vállalom, 
amíg hasznosnak találnak erre a pozícióra.

Ha a fiataloknak mondanom kellene valamit bátorí-
tásként, akkor belemehetnék egy általános „dolgozza-
tok többet, kell az alázat, az akarat… blablabla” dumá-
ba. De én inkább a szüleikhez szólnék, és elmondanám 
nekik, hogy foglalkozzanak a gyerekeikkel. Ne csak vi-
gyázzanak rájuk, hanem neveljék is őket. Fontos, hogy 
szülőként megtanítsák az alapvető illedelmesség sza-
bályait, a rendet és a rendszert,  és hogy a gyerekek 
megéljék az együtt játszás élményét, és hogy mozog-
janak.

Tudom, hogy sokkal könnyebb pihenni, nem vitatkoz-
ni, problémamentesen két külön szobában nyomkodni 
a telefont, mint heti három alkalommal, korán reggel 
edzésre vinni a gyereket. Ezt nevezhetjük egy minden-
napi bátorságnak, mert vannak szülők, akik 5-10 évig 
hordják a gyereküket sportolni, és az nem kis lemon-
dással jár. Rengeteg idő, pénz és odafigyelés, de megéri.

Gerlits Réka

JANI BÁ
Név: Ancsin János
Született: 1962. február 25.
Foglalkozása: az UTE Jégkorong 
Szakosztályának igazgatója és az
Újpest Jégkorong Akadémia vezetője

Az „Újpesti Legenda”, az Évszázad 
legjobb magyar jégkorongozója, 
a 225- szörös válogatott játé-
kos és gólkirály, Ancsin János a 
sport szerelmeseként egyedüli 
technikájának és tehetségének 
köszönhetően nyolcszoros magyar 
bajnok lett, majd az UTE Jégkorong 
Szakosztályának igazgatója és 
a Magyar Jégkorong Hírességek 
Csarnokának tagja.

a a fiatal generációnak mondanom 
kellene valamit bátorításként, azt 
inkább nem a fiataloknak monda-
nám, hanem a szüleiknek”
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Nem, mert a fában szálirány meg görcs is van. Ipari felhasz-
nálású fémekből lehet gyártani, az acél, az alumínium, a ti-
tán jöhet szóba. Nemesfémből azért nehéz készíteni, mert 
az aranyat például öntik, és az öntvényben buborékok kelet-
keznek. Akkor már nem homogén az anyag, nem lehet be-
lőle Gömböcöt csinálni. Az ezüstgömböcöt röntgennel kellett 
megvizsgálni, hogy homogén anyagból van-e, utána marni 
kellett, ami az ezüst puhasága miatt rendkívül nehéz, a végén 
a verdejegyet is bele kellett tenni, ami az ezüst tisztaságá-
ra utaló szám, a 999 volt. A windsori kastélyban van kiállítva. 

A Rubik-kocka játék volt, de a Gömböcről a világ ismert tu-
dományos folyóiratai számoltak be, és tudományos ered-
ményként tekintenek rá. Mi benne a tudomány?
Az, hogy létezhet a Gömböc, ha azt vesszük, tisztán matema-
tikai kérdés, melynek felvetése Vlagyimir Arnoldtól, az ukrán 
származású orosz matematikustól származik. Úgy is meg le-
hetett volna válaszolni, hogy valaki talál a természetben egy 
ilyen alakú kavicsot. De az nem volt lehetséges. Érdekes, de 
a Gömböc tudományos különlegessége ma már nem is ma-
tematikai természetű. Sok mindent megmagyaráz a termé-
szettudományban. Arnold is úgy látta, ennek a testnek a je-
lentősége nem a matematikán belül lesz fontos, hanem pél-
dául a geológiában vagy a biológiában.

Mi a neve külföldön? 
Mondok egy meglepőt: Gömböc. Minden nyelven 
másképp ejtik ki. Angolul ’gambak’. Kínaiul ’gom-
buci’. A Gömböc megszületése után hatalmas volt 
a sajtóérdeklődés. Szóltak a barátaim, hogy véde-
ni vagy szabadalmaztatni kellene, találjunk ki neki 
valami nevet, mert a Gömböc túlságosan magyar, 
kiejthetetlen. Gondolkoztunk, de mire léptünk vol-
na, a kínai Wikipédián már ott volt a Gömböc név. 
És akkor úgy gondoltuk, abbahagyjuk a névadá-
si kísérletet. Ennek köszönhetően a magyar név 
most bejárhatja a világot. 
(A teljes interjú elérhető a Periszkóp Palotán blo-
goldalon: perpal.hu)

A VILÁGHÍRŰ GÖMBÖC
Beszélgetés Domokos Gáborral, a BME tanárával

Tudja, mi az a Gömböc? Ártatlan és kedves neve 
ellenére egy magyar találmányról van szó, amiről 
felfedezése idején nagyot robbant a nemzetközi 
tudományos élet. A felfedezővel beszélgettünk.

Szöveg: Rab László  Fotó: Nagy Botond

“A Gömböc matematikai 
találmány, egy olyan 

geometriai test, amit ha 
leteszünk egy asztalra, 
teljesen úgy viselkedik, 

akár a Keljfeljancsi  

“

A Budapesti Műszaki Egyetem Morfológiai és Geometriai 
Modellezés Tanszékének tanára Várkonyi Péterrel közösen 
jegyzi a Rubik-kocka utáni korszak legérdekesebb talányá-
nak megfejtését. A Gömböc egyik atyjáról van szó. A térfor-
ma, melynek egyetlen stabil és egy instabil pontja van – so-
káig nem gondolták, hogy létezhet ilyen – kezdi meghódíta-
ni a világot. Voltaképpen mi a Gömböc? 
A Gömböc matematikai találmány, egy olyan geometriai test, 
amit ha leteszünk egy asztalra, teljesen úgy viselkedik, akár a 
Keljfeljancsi, mindig visszaáll ugyanoda. Van egy másik fő tulaj-
donsága. A ceruzát például a ceruza csúcsán tudjuk egyensú-
lyozni. A Gömböcnek is egyetlen ilyen pontja van, pont szem-
ben a stabil helyzetével. Összesen tehát egy stabil és egy ins-
tabil pontja van. Sokáig azt sejtették, hogy nincs ilyen test. 

A mintapéldány Gömböc mikor és miből készült? 
Az első fizikailag legyártott Gömböc 2006-ban 
készült háromdimenziós nyomtatással a gipszre 
emlékeztető anyagból. Nem volt túl precíz alkotás. 
Amikor magánzsebből megcsináltattuk, elmen-
tünk a gyártóhoz kipróbálni. Elkészülte után meg-
forgatták gyantában, ami azt jelenti, hogy alul-
ra egy kicsivel több jutott. Ez tehát valójában egy 
nem jól működő Gömböc volt, amibe tőkesúly ke-
rült. Viszont működött, beállt az egy adott pontra. 
Ha nem működik, valószínűleg feladjuk. 

Homogén anyagból kell lennie. Fából akkor ezek 
szerint nem készülhet.
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Rab LászLó

Miért nem írok könnyes karácsonyi történeteket? 
Valamikor régen írtam. Egy nagy újság szerkesztőségé-
ben dolgoztam, és karácsony közeledtével a szerkesz-
tőnek eszébe jutott, hogy az ünnepi különszámba a sok 
szokványos történet helyett – ellopta, elhazudta, átvág-
ta, becsapta és tönkretette stb. – szép, megejtő, köny-
nyes sztorikat kell az olvasó elé tenni. Amelyek olvastá-
val épülhet a lélek. 

Fegyelmezetten elkészültem december elejére az ün-
nepi írásommal. Beleadtam mindent, szépírói vénám mé-
lyéről vettem elő az emlékeimet. A falunk templomáról ír-
tam, melyben oldalt két hajó volt, az egyikben ott volt a ke-
resztre feszített Jézus, vele szemben pedig a kisebb hajó-
ban betlehemet épített a közösség. Azt ecseteltem, hogy 
kisgyerekként gyakran nézegettem ezt a két képet, az 
egyiken a koros Jézus szenvedése hatott rám, a másikon 
viszont boldoggá tett a pásztorok és a birkák vidámsága. 
Vigyorogtak a viaszállatok, felettébb örültek a kis Jézus 
születésének. Ott álltak a háromkirályok, hozták az ara-
nyat, a mirhát és a tömjént a szent családnak.  

Karácsonyi történetem, mely csak és kizárólag a szent-
estére fókuszált, arra épült, hogy a szenvedő Jézus és a vi-
dám újszülött között – gyerekként – furcsa párhuzamot 
fedeztem fel. Azt hittem, hogy a keresztre feszített Jézus 
a kicsinek az apukája. Néztem ide, néztem oda, láttam az 
arcukat, s nagyon elkezdtem sajnálni a kicsit amiatt, hogy 
elveszítette az édesapját. 

Erről szólt a történetem. A gyermeki lélek és a temp-
lom összefüggéseiről. Benne volt az a lelkiismeret-furda-
lás is, amit a szenvedő Jézus miatt éreztem. Nagyanyámék 
egyszer a szentkúti búcsúból érkeztek vissza a falunkba, s 

nekem jutott az a megtiszteltetés, hogy az alkalmi menet 
élén vihettem a feszületet – rajta a szenvedő Jézussal, aki-
nek fájdalmát odabent az oldalhajóban oly gyakran meg-
bámulhattam. Nem figyeltem oda, s amikor a főbejárathoz 
érkeztem, nem húztam le a feszületet, szegény Jézus fejét 
nekikoccantottam a nyílás tetejének. Az agyagarc megre-
pedt, az asszonyok pedig ijedten és rémülten nézték végig 
a jelenetet. „Elnézést kérek azért a koccanásért” – mond-
tam karácsonyi történetemben a szenvedő „apukának”. És 
tovább örvendeztem a betlehem vidám birkáival. 

Amikor kinyitottam az újságot december 24-én, sehol 
sem találtam az írásomat. Pedig már láttam betördelve, 
gyönyörű közelképek szerepeltek benne a születés csil-
lagfényes éjszakájáról. Celebek és olyanok írásait közölte 
az újság a karácsonyi számban, akik jó viszonyt ápoltak a 
szerkesztővel. Beszuszakolták az írásaikat, így csúszott el 
az én aktuális történetem.

Régi motoros vagyok, nyeltem egy nagyot, soha nem 
izgatott különösebben, ha elém furakodtak a könyöklők, 
van ilyen. Megírtam az atombiztos karácsonyi történetet, 
de hát az élet elsodorta, semmi gond. És mentem tovább. 

Igen ám, de írásommal szilveszter napján mégis lehe-
tett találkozni az újság hasábjain. Ott szerepelt a dupla ol-
dalon, a szenvedő Jézus volt látható a jobboldalon, a me-
sés kis betlehem a balon. Írásom olyan celebek szövegei 
mellett jelent meg, amelyben a delikvensek hülye újévi fo-
gadalmaikat taglalták. A soha be nem tartott ígéretek és a 
nyilvánvaló kamutenger közepette jött hát le az érzelmes 
történetem. A barátaim felhívtak, és azt kérdezték, mi volt 
ez az egész? Késve adtam le a karácsonyi írást?

Nem, nem, feleltem. Csak annyi történt, nyugtattam 
meg mindenkit, hogy megírtam pályám legutolsó, ünnep-
naphoz kötött aktuális történetét.
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Zenta 2022 címmel nyílt a Szebeni Műhely Fotográfiai Alko-
tócsoport bemutatkozó kiállítása a Csokonai Művelődési és 

Rendezvény Ház Palota Galériájában 2022. december 17.-én. 
A kiállítás ingyenesen megtekinthető 2023. január 21-ig.

A kiállításon szereplő alkotók: Bácsi Róbert László, Bánkuti András, Benkő Sándor, Erdős Dénes, Fazekas István, Kiss-Kohut Andrea, 
Kiss-Kuntler Árpád, Móricz-Sabján Simon, Németh György, Reviczky Zsolt. A kiállítás kurátora: Kincses Károly.

ZENTA 2022
Bá

cs
i R

ób
er

t L
ás

zl
o 

- F
eh

ér
 b

ab
ák

, 2
02

2.

Er
dő

s 
Dé

ne
s 

- B
al

la
gá

s 
2,

 2
02

2.
Bá

nk
ut

i A
nd

rá
s 

- Z
en

ta
, P

et
őf

i u
tc

a,
 2

02
2.

N
ém

et
h 

Gy
ör

gy
 - 

Ti
sz

a,
 2

02
2.

 

Be
nk

ő 
Sá

nd
or

 - 
Az

 u
tc

a 
le

gs
ze

bb
 h

áz
a,

 2
02

2.
Re

vi
cz

ky
 Z

so
lt-

Rö
pt

e,
 2

02
2.



A
KULTÚRA
ÖRÖK

Rákospalota  100,
Budapest  150,
Csokonai Vitéz Mihály 250

Rákospalota  100,
Budapest  150,
Csokonai Vitéz Mihály 250

A
KULTÚRA
ÖRÖK

2023. JANUÁR 19 - 22.2023. JANUÁR 19 - 22.
A MAGYAR KULTÚRA NAPJA

 Részletek hamarosan! Részletek hamarosan!

A MAGYAR KULTÚRA NAPJA
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Köldökzsinór-varieté. Bemu-
tatóval kezdi az évet a Manna 
Produkció, Csábi Anna legújabb 
darabját a Köldökzsinór-varie-
té című produkciót állítja szín-
padra. Az alkalmi társulatban 
Györgyi Anna, Szegvári Júlia, 
Sárközi-Nagy Ilona és Kosz-
novszky Márton rajzolják meg 
a friss szülők, nagyszülők né-
ha kétségbeesett, máskor bu-
borékszerű boldogságban úszó 
karaktereit. A zenével, humor-
ral fűszerezett Köldök-zsinór-
varieté című produkciót 2023. 
január 7-én mutatják be, majd 
folyamatosan látható lesz a 
XV. kerületi Csokonai Művelő-
dési és Rendezvény Házban. A 
Csokonai Nonprofit Kft. nyáron 
írt ki pályázatot független alko-
tóművészek számára, így talált 
új befogadóhelyre a társulat.

KÖNYV

Rózsaligeti László: Magyar 
Olimpiai Lexikon. Mintegy 750 
magyar sportoló életrajzát tar-
talmazza ez a kötet. Olyanokét, 
akik a nyári és téli olimpiai játé-
kokon a dobogóra állhattak, így 
szerezve dicsőséget Magyaror-
szágnak. Balczó András, Csák 
Ibolya, Csik Ferenc, Darnyi Ta-
más, Egerszegi Krisztina, Föl-
di Imre, Gerevich Aladár, Hajós 
Alfréd, Hegedűs Csaba, Hosz-
szú Katinka, Kovács Kokó Ist-
ván, Kozák Danuta, Kőbán Rita, 
a Liu testvérek, Lőrincz Tamás, 
Magyar Zoltán… A felsorolást 
még hosszasan folytathatnánk. 
Csodálatos eredményeket ér-
tek el ők: hiszen általános az a 
vélemény, hogy az olimpia va-
lami egészen különleges ünnep 
egy-egy versenyző életében, és 
itt helytállni mindig is rendkívüli 

FILM

A Király. Magyarország rettentő 
gyengén áll a saját történeteinek 
feldolgozásában sajnos: bár az el-
múlt száz évünk tele van elképesz-
tő emberi sorsokkal, az emlékezet-
politikai viták miatt a legtöbből vagy 
nem születik mozgókép, vagy ha 
születik, akkor is igyekszik elhallgat-
ni a teljes valóságot. Ezt a rossz ha-
gyományt törte meg az RTL frissen 
indult streaming platformján elérhe-
tő sorozat Zámbó Jimmy életéről. 
Jimmyn ugyanis lehetett nevetgélni, 
lehetett utálni is, de azt el kell ismer-
ni, hogy az ő élettörténete és életé-
nek tragikus vége filmesítésért kiál-
tott. Az RTL pedig nem finomkodott, 
hanem mesélt: A Király egyszerre 
mutat be nagyon ízesen egy már el-
múlt korszakot Magyarországról, és 
fest sokszínű portrét egy legendá-
ról, akiről még 2022-ben is minden-
kinek van véleménye.

KIÁLLÍTÁS

Hantai/Klee: Egy másik abszt-
rakció (Szémúvészeti Múze-
um) Hantai Simon születésének 
századik évfordulóját 2022. de-
cember 7-én a budapesti Szép-
művészeti Múzeum kamaraki-
állítással ünnepelte meg, amit 
egészen márciusig lehet megte-
kinteni. A Biatorbágyról elszár-
mazott nagy európai mester és 
családja 2016-ban nyolc fest-
ményt ajándékozott a múzeum-
nak. A tervezett kamarakiállítás 
bemutatja ezt a nagyvonalú, az 
életmű valamennyi állomását 
tükröző adományt, valamint az 
első párizsi évek inspirációs for-
rásait is vizsgálja. Hantai 1948 
és 1952 között rendkívül újító 
módon nyúlt az európai moder-
nista hagyományhoz, ezt az állí-
tást támaszthatjuk alá magunk 
is a Szépművészetiben.
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Egészségben, szeretetben 
és sikerekben gazdag
új évet kívánok!
BARKÓCZI BALÁZS
országgyűlési képviselő
Rákospalota, Pestújhely, Újpalota, Újpest
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November 19-én rendezték a Budapesti Labdarúgó-bajnokság első 
osztályában a REAC-Fővárosi Vízművek mérkőzést. A találkozó egy 
kis ünnepséggel kezdődött, Micheller Tamás, a REAC 22 éves játéko-
sa ugyanis elérte a századik fellépését a kerületi klub színeiben. Ebből 
az apropóból pedig egy 100-as számmal ellátott mezt kapott a csapat 
két tulajdonosától, Forgács Tamástól és Sági Ferenctől. 

„Tízéves korom óta focizom a REAC Sportiskolában” – mesélte a 
rekorder fiatal, aki a jubileumi meccsén gólt is lőtt a Vízműveknek. 
„2017-ben két évre a Vasasba igazoltam, ám 2019-ben visszatértem, 
és azóta állandó tagja lettem a REAC felnőtt csapatának.”

Micheller Tamást nemcsak szorgalma és tehetsége, hanem sokol-
dalúsága miatt is szeretik az edzői. Bevethető jobb és bal oldali tá-
madóként, de visszavontan szélső hátvédet is tudnak vele játszatni. 
„Szeretek gólt lőni, éppen ezért megpróbálok mindig minden poszton 
támadószellemben focizni. A száz meccsemen már 26 gólt lőttem, re-
mélem, a jövőben mindkét szám emelkedni fog majd.”

A jövőjével kapcsolatos kérdésre pedig diplomatikusan azt felel-
te, hogy egyelőre nem tervez nagy változást. Pontosabban igen, mert 
szeretne már végre az NB III-ban, illetve később az NB II-ben is bemu-
tatkozni. Ezt a tervét azonban a REAC-cal is megvalósíthatja, bár saj-
nos úgy tűnik, de ahhoz még kell pár eredmény: a nagymúltú, 2009-
ben még a magyar futballpiramis tetején játszó klub sajnos idén is 
csak a BLSZ I-ben vitézkedhet, bár téli szünetre a második helyről vo-
nultak vissza az Unione FC után.

A REAC jelenlegi keretében Micheller Tamás az egyetlen játékos, aki 
több mint százszor már magára húzhatta a sárga-kék mezt.

Riersch TamásFo
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Szilágyi Éva, a Palota RSC liberója nemrég kerek születésnapot ün-
nepelt. Azzal, hogy betöltötte a harmincat, a csapat egyik legru-
tinosabb játékosává vált. „Legalább nyolc év fórom van a csapat 
többségével szemben” – mesélte a palotai röplabdaklub védekező 
játékosa. „Nekem ugyanis az egyetemi tanulmányok, majd a mun-
kaerőpiacon való elhelyezkedés miatt pontosan nyolc évet kel-
lett kihagynom. És akkor, amikor én még itt játszottam Palotán, a 
mostani csapattársaim többsége még gyerek volt.”

Éva diákévei alatt ismerkedett meg a röplabdával. Először csak 
iskolai szinten ütögette a labdát, majd leigazolt a Szalayné Sebők 
Éva irányította Palota RSC-hez. „Nem voltam magas, és a csalá-
domra nem is jellemző a magasra növés, így nem sok esélyt lát-
tam a röplabdázásra. Aztán Valasik Marietta, korábbi csapattár-
sam és jelenlegi edzőm unszolására mégis belevágtam.”

Az alacsonyabb növésű röplabdajátékosok szerencséjére a 
Nemzetközi Röplabda Szövetség az ezredforduló környékén kita-
lálta a liberó posztot, nekik kizárólag védekező feladatuk van. Éva 
is ebben a szerepkörben találta meg a helyét olyannyira, hogy ha-
mar kinőtte a Palotát, és az Extra Ligában szereplő UTE-ba igazolt. 

Később visszatért Rákospalotára, ahol sokáig a csapat erőssége 
volt. „Aztán jött az egyetem, ott építészmérnökként végeztem. Sze-
retem a munkámat, jelenleg egy jónevű cégnél dolgozom, és több 
jelentős projekt is fut az irányításommal. Innen, pontosabban emel-
lett csábított vissza Marietta, a Palota RSC edzője a csapathoz, és 
már három éve én töltöm be a liberó posztot. Kicsit furcsa volt hoz-
zászokni, hogy fiatal gyerekből hirtelen rangidőssé váltam.”

Éva ősztől az iskolapadba is visszaül: mesterképzésen vesz 
részt, ami plusz szervezéssel jár a játék és a munka mellett. Rá-
adásul férjével már családalapításon is gondolkoznak, így a Palota 
RSC-nek hamarosan gondoskodnia kell majd a rutinos liberó pót-
lásáról. Éva játékát ismerve nem lesz könnyű.

Riersch Tamás

LABDÁKAT FOGAD
ÉS HÁZAKAT TERVEZ

A REAC ELSŐ SZÁZADOSA
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B
ánhidi Lászlóról mesélik, hogy a 
Tüskevár című filmsorozat for-
gatásának egyik szünetében be-
tért egy kocsmába, hogy igyon 
valamit. Mindez a Csepel-sziget 
déli csücskével szemben, Tass 
községnél történt. Akkoriban 
zajlott a település ivóvízrend-
szerének kiépítése, a környék 

tele volt Vízmű-munkásokkal. Szóval a 
színész bement Matula bácsi jelmezében 
az ivóba, mire a csapos azt kérdezte tőle: 
Maga is a vizesektől jött? Nem, válaszolta 
Matula, én a fröccsösöktől vagyok.

Mert hát valljuk be, a legtöbbünk al-
koholfogyasztási szokásai meglehetősen 
egysíkúak: nyáron hideg fröccs vagy sör, 
télen bor, esetleg forralt bor – ezeket va-
riáljuk olykor pálinkával (vagy egyéb „tüs-
kékkel”). Legalább ünnepekkor adjuk meg 
a módját! Most szilveszterre ajánlunk 
egykor népszerű, mára nagyrészt elfele-
dett vagy kevéssé ismert, de igen krea-
tív és izgalmas italokat. Boldog új évet kí-
ván önöknek Ínyesmester, Móra Ferenc-
né, Marentsics Ottó, valamint Edward 
Vernon admirális.

KRAMPAMPULI
A legendás Ínyesmester szerint a ma-
gyar polgár durván egy évszázaddal ez-
előtt még krampampulit ivott Szilveszter 
napján éjfélkor. (Esetleg tojásos puncsot.) 
Persze elébb jól bevacsorált: erőlevest fo-
gyasztott csészében szárnyasmájszelet-
kékkel, majd kocsonyázott csukát vagy 
kecsegét, nyulat vadmártással, burgo-
nyakrokettekkel, áfonyával, ezután tűz-
delt kappan vagy gyöngytyúk követke-
zett, végül vegyes kompót, gesztenyesa-
láta, Malakov krém, sajt és gyümölcs. Er-
re aztán már lehetett inni. Magyar Elek, 
aki nemcsak szakácskönyvíró, de valósá-
gos konyhaköltő volt, így emlékszik a ré-
gi, békebeli, krampampulis éjszakákra: 
„A krampampuli kékes lángjába tekinteni 
szilveszter éjszakáján a kellemes és érde-
kes dolgok közé tartozik. Az égő rum, az 
olvadó cukor, a sokféle fűszer illata betöl-
ti a szobát, a forduló év amúgy is felfoko-
zott hangulatában az asztal körül ülő tár-
saság a jövő képét keresi az asztal köze-
pén imbolygó lángban. Talán vannak, akik 
azt mondják, hogy a modern amerikai ita-
lok divatjának idején a puncsfélék elvesz-
tették jelentőségüket szilveszter éjjelén. 
De bármennyire kedveljük is a koktélok 
és társaik változatosságot nyújtó rendjét, 
szilveszterkor mégis illő helyet adhatunk a 
puncsnak és pedig elsősorban az égetett-
nek, azaz a krampampulinak. Midőn köze-
ledik az éjfél, hatalmas, öblös, tűzálló tá-
lat állítunk az asztal közepére s vagdalt 
fügét, magjától megfosztott datolyát, ma-
zsolát, malagaszőlőt, cukrozott narancs-
héjat, dióval bélelt aszaltszilvát, darabok-
ra tördelt szentjánoskenyeret rakunk bele. 
A tál tetejére vasrostélyt helyezünk, erre 
pedig egy kiló, nagyobb darabokra tört és 
narancshéjon kissé ledörzsölt süvegcuk-
rot. A cukrot megöntözzük félliter finom 

cukornádrummal (ennek egy része kisüs-
tön főtt szilvórium vagy seprőpálinka is le-
het). Fidibusszal meggyújtjuk (ilyenkor a 
lámpákat elolthatjuk) s türelemmel figyel-
jük, amíg a lángoló szesz kiég s a felolvadt 
cukor a tálba csepeg. Mikor ez a procesz-
szus befejeződött, utána öntünk két liter 
jó, forralt, fűszeres (fahéj, citromhéj, szeg-
fűszeg) fehér bort, 1 liter forró teát, 2 cit-
rom és 2 narancs levét. Pár percig állatjuk, 
de vigyázunk, hogy ki ne hűljön. Jól meg-
keverjük s megkóstoljuk, nincs-e hija vala-
milyen irányban. Elég erős-e, elég édes-e 
vagy ellenkezőleg, túlerős, túlédes-e? Ha 
kell, segítünk a bajon s azután puncspoha-
rakba szűrjük a párolgó italt. A kívánatos 
gyümölcsökből mindenkinek adunk egy-
két darabkát.”

MÓRÁNÉ PUNCSA
Idő 1 ½ óra
Hozzávalók:
Tojás 8 drb
Cukor ¼ kgr.
Citrom 1 drb
Narancs 1 drb
Tea 1 l.
Rum 2 evőkanál
Főzünk 1 liter középerősségü teát, 5 to-
jás sárgáját, 3 egész tojást ¼ kgr. porcu-
korral habosra keverünk, teszünk bele 1 
citrom, 1 narancs levét és reszelt héját. 
Ha habos, feleresztjük a teával és kihü-
lésig keverjük; azután folytonos erős ke-
verés közt felfőzzük és 2 kanál rumot ön-
tünk hozzá, hogy aromatikus legyen. Po-
harakba töltve feladjuk.

(Móra Ferencné szakácskönyve, 1928)

ÍNYESMESTER ANANÁSZBÓLÉJA
Egy szép érett ananászt lehámozunk és 
karikára vágva a bóléstálba rakjuk. Meg-
hintjük 25 deka porcukorral, 25 percig áll-
ni hagyjuk, ekkor kevés citrom- és na-
rancshéjat teszünk bele, két liter jó, fe-
hér rizlingbort, 2-3 pohárka konyakot és 
ugyanannyi küraszót (Curaçao likőr) ön-
tünk rá, 1-2 óráig befödve jégen tartjuk. 
Tálalás előtt tíz perccel egy üveg pezs-
gőt is öntünk hozzá. Konzervananászból 
is ugyanígy készíthetünk bólét, de eze-
setben természetesen a konzerv édes-
sége szerint kevesebb cukrot kell hozzá-
vennünk.

(Ínyesmester szakácskönyve, 1932) 

PUSZTA KOKTÉL
Kevesen ismerik a Puszta koktélt, pedig va-
lószínűleg ez az egyetlen igazán magyar 
koktél, de hogy a legelső, az biztos. Szüle-
tése történetesen összefonódik a brit kirá-
lyi családdal. Amikor a walesi herceg (a ké-
sőbbi VIII. Edward, aki lemondott szerel-
méért a trónról) a harmincas évek közepén 
a pesti Ritzben lakott, közölte az igazgató-
val, hogy szereti ő a barackpálinkát, de most 
már eltelt vele, és valami rendes magyar 
koktélt inna. Magyar koktél nincs – lett vol-
na az igaz válasz, ám Marentsics Ottó még a 
szállodásoknak abból a régi kasztjából szár-
mazott, akik számára a „lehetetlen” szó nem 
bírt jelentéssel. „Máris hozom a legjobbat” – 
mondta, és már indult is. Kecskeméti ba-
rackpálinka, Mecseki Itóka (pécsi gyomor-
keserű a Mecsek gyógynövényeiből), száraz 
tokaji szamorodni – és kész is lett a magyar 
koktél. „Jó ez a koktél. Mi a neve?” – kérdez-
te a herceg. „Természetesen Puszta kok-
tél” – mondta az igazgató faarccal és nyeg-
lén, mintha már az ősapja is ezt itta volna az 
ópusztaszeri országgyűlésen. 

GROG
A tengerészes filmek elmaradhatatlan 
kelléke szilveszterkor is beválik. De ki is 
a névadó és mi is a grog tulajdonképpen? 
Valamikor a XVIII. század elején a brit ha-
ditengerészetnél bevezették, hogy min-
den nagykorú tengerész fejadagot kap 
rumból. Mert hát rum nélkül a tengerész 
éppen olyan, mint a Szomszédok Janka né-
ni nélkül. És hogy a skorbut ellen is meg-
védjék a matrózokat, lime levével ütötték 
fel a rumot. Később már vizezték is. Hogy 
miért? Erről hallgassák meg a Baj van a ré-
szeg tengerésszel című dalocskát. Állítólag 
ez a felvizezett és lime-mal ízesített ten-
geri rum volt a világ első koktélja, nevét 
Edward Vernon admirálisról kapta, akit a 
tengerészek csak gúnynevén, Old Grog-
nak hívtak. Azért ez meglehetősen szép 
sors, mármint az, hogy nevünk egy nép-
szerű ital elnevezésében válik halhatat-
lanná… A recept persze az évszázadok fo-
lyamán sokat változott, és nemcsak brit 
tengerészek itták, hanem például szegedi 
írófeleségek is, hogy mást ne mondjunk, 
Móra Ferencné, aki szerint az igazi grog 
úgy készül, hogy másfél liter teát 18 dkg 
cukorral, 1 dl rummal, 1 dl vanílialikőrrel, 
egy szelet naranccsal és egy szelet cit-
rommal összekeverünk, pár szem szegfű-
szeggel ízesítjük, majd felforraljuk és po-
harakba töltjük. 
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FEJTSE MEG A REJTVÉNYT ÉS AZ ÜZENETET!
Vágja ki az újságból a teljesen kitöltött rejtvényt, és küldje 
el zárt borítékban levelezési címünkre (Csokonai Nonprofit 
Kft., 1615 Bp., Pf. 155.), vagy adja le a szerkesztőség 
részére a 1153 Bp., Eötvös utca 64-66. szám alatt! A bo-
rítékra írja rá: „T Z N 5 REJTVÉNY”! Két helyes megfejtő 
könyvjutalomban részesül.

Beküldési határidő: 
2023. február 08. 
A nyeremények át nem ruházhatóak, a nyeremények vál-
toztatási jogát fenntartja a kiadó. 
A nyertesek a nyereményeket 60 napon belül 
vehetik át a Csokonai Nonprofit Kft. szerkesztő-
ségében.

A 2022/14. szám helyes megfejtése:  Annak a társa-
dalomnak, amelyben az emberek nem mondhatják 
el a véleményüket, nincs jövője.

A 2022/14. szám helyes megfejtői közül Reményi Júlia 
és Dormán Anikó Csáki Judit: Imi ne csináld (Egy nyár 
Csuja Imre szemével) c. könyvét nyerték.
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LAKOSSÁGI

Garázst bérelnék autónak a XV. 
kerületben. Inkább tárolnám, rit-
kán járok vele. Ajánlattal kérem 
keressen a 06-30/419-9900 szá-
mon.

Középiskolás fiú vagyok, nemrég 
kezdtem bélyeget gyűjteni. Kö-
szönettel fogadnék bármilyen régi 
vagy használt üres bélyegalbu-
mot. Érte mennék. +36-31/785-
8864

Eladó, bordó színű, kihúzhatós 
ágyneműtartós kanapé 2 db fotel-
lal. Ár: 75.000 Ft. Érdeklődni: 06-
30/271-3169

Barna, 44-es irhabunda 50.000 
Ft-ért, szövegszerkesztős író-
gép 40.000 Ft-ért eladó. Tel: 06-
70/247-2488.

ÜZLETI

Fiatal diplomás házaspár életjára-
déki szerződést kötne idős hölgy-

gyel vagy úrral. Tel.: 06-30/965-
0495

Festést, mázolást, burkolást 
vállalok, nyugdíjasoknak ked-
vezménnyel. Bútormozga-
tással, takarítással. Tel.: 06-
30/422-1739

A Központi Statisztikai Hivatal la-
kossági adatfelvételeihez össze-
írókat keresünk állandó munkára. 
Tabletkezelés, jó fizikai állóképes-
ség, jó kommunikáció feltétel. Je-

lentkezés: szilvia.savai@statek.hu

kiemeléssel kérték (színes háttér):
Tetődoktor Régi hajlott tetők javí-
tása, cseréje, beázás elhárítás, bá-
dogozás, Lindab tető, új tető cse-
repezése, kisebb javítások, SOS 
munkák is. Telefon: 06-30/622-
5805

A
 S

Z
U

T
E

R
É

N
 G

A
S

Z
T

R
O

T
É

R
JA

N
U

Á
R

I 
P

R
O

G
R

A
M

JA
I

DÁTUM NÉLKÜL 18.30

NAGY MACSKAJAJ
KÖNYV
IRODALMI VACSORAEST

Hogyan vészeljük át
a másnaposságot

Vendég:
Cserna-Szabó András,
Darida Benedek,
Vecsei H. Miklós

27. PÉNTEK 18.30
 
ÖREG BANDA
Zenés irodalmi vacsoraest
Kollár-Klemencz Lászlóval

1158 BUDAPEST,
BEZSILLA NÁNDOR U. 29.

+36 30 398 7029

info@szuterengasztroter.hu

www.szuterengasztroter.hu

@szuterengasztroter

 Hirdetésfelvétel:
hirdetes@csokonai15.hu,

06 30 166 1557

Lakossági ingyenes 
hirdetéseket csak

e-mail-ben fogadunk
a hirdetes@csokonai15.hu 

címen.

Telefon:
+36 30 166-1557
(munkanapokon 
9-16 óra között)

Építőanyag
és tüzelőanyag

Konténeres sittszállítás
Építő- és tüzelőanyag

www.malaky.hu
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